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Abstract 

This paper discusses Karlstad’s sobriety committee view on the drinking as a societal problem during the 

period 1941–1950. The purpose of the study is to investigate how the sobriety committee in Karlstad saw 

drinking as a problem and what measures were put in place to deal with it between the years 1941–1950. 

The study used a qualitative research method, and the empirical material has consisted of Karlstad’s 

sobriety committee’s annual reports from the years 1941–1950. The material was read several times and 

sorted and reduced with the help of focused coding where clear problem areas, reasons behind the drinking 

and measures and their possible results were what was sought. The results were analyzed with the help of 

previous research and the theory of the actor and structure model. 

The results show in what way the drinking was considered problematic where the focus ended up 

on youth drunkenness and widespread illegal trade with alchohol. These two problems were also the 

clearest reasons for the city’s negative state of sobriety. Descriptions of the sobriety committee’s work 

and measures show a resignation. Using the actor and structure model, one sees how structures to curb 

drinking in the city emerged and were connected. One can find a problem with the social structures that 

the inhabitants grew up with contributed to increased drinking. 
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Sammanfattning 

Uppsatsen diskuterar Karlstads nykterhetsnämnds syn på supandet som ett samhällsproblem under 

perioden 1941–1950. Syftet med studien är att undersöka hur nykterhetsnämnden i Karlstad såg på 

supandet som problem och vilka åtgärder som sattes in för att hantera det mellan åren 1941–1950.  

Undersökningen har använt en kvalitativ metod och det empiriska materialet har bestått av Karlstads 

nykterhetsnämnds årsredovisningar från åren 1941–1950. Materialet lästes flera gånger och sorterades 

samt reducerades med hjälp av fokuserad kodning där tydliga problemområden, orsaker bakom supandet 

samt åtgärder och deras eventuella resultat var det som söktes. Resultatet analyserades med hjälp av 

tidigare forskning och teorin aktör- och strukturmodellen. 

Resultatet visar på vilket sätt supandet ansågs problematiskt där fokus hamnade på ungdomsfylleriet 

och en utbredd olaga handel med sprit. Dessa två problemen var även de tydligaste orsakerna till stadens 

negativa nykterhetstillstånd. Beskrivningar av nykterhetsnämndens arbete och åtgärder visar på en 

uppgivenhet. Genom användandet av aktör- och strukturmodellen ser man hur strukturer för att stävja 

supandet i staden växte fram och kopplades samman. man kan finna en problematik med de sociala 

strukturer som invånarna växt upp med bidrog till ett ökat supande. 

 

Nyckelord: Supande, Nykterhetsnämnd, Ungdomsfylleri, Problem, Åtgärder, Aktör, Struktur 

  



Innehåll 
1. Inledning ................................................................................................................................................................ 1 

1.1 Problemformulering ....................................................................................................................................... 1 

1.2 Uppsatsens syfte och frågeställningar ........................................................................................................... 2 

1.3 Forskningsläge ................................................................................................................................................ 2 

1.3.1 Nykterhetspolitik och nykterhetsnämnden ............................................................................................... 2 

1.3.2 Restriktionssystemet och det svenska samhällets relation till alkohol .................................................... 4 

1.3.3 Fylleriet i Karlstad....................................................................................................................................... 5 

1.4 Teoretisk utgångspunkt ................................................................................................................................. 5 

1.4.1 Aktör- och strukturmodell .......................................................................................................................... 6 

1.5 Metod och material ......................................................................................................................................... 7 

1.5.1 Kvalitativ metod .......................................................................................................................................... 7 

1.5.2 Innehållsanalys ............................................................................................................................................ 8 

1.5.3 Material ...................................................................................................................................................... 11 

1.6 Avgränsningar .............................................................................................................................................. 11 

1.7 Bakgrund ....................................................................................................................................................... 12 

2. Undersökning ...................................................................................................................................................... 14 

2.1 Hur beskrevs supandet som ett samhällsproblem under undersökningsperioden? ............................... 14 

2.2 De huvudsakliga orsakerna till supandet och andra förseelser kopplade till alkohol ............................ 18 

2.3 Nykterhetsnämndens arbete, deras åtgärder och resultat ........................................................................ 24 

2.4 Avslutande analys ......................................................................................................................................... 30 

3. Avslutande diskussion ........................................................................................................................................ 35 

3.1 Slutsatser ....................................................................................................................................................... 35 

3.2 Diskussion ...................................................................................................................................................... 36 

3.3 Kritisk diskussion av undersökningens upplägg ....................................................................................... 37 

3.4 Förslag på vidare forskning ......................................................................................................................... 37 

Käll- och litteraturförteckning ..................................................................................................................................  

Otryckta källor .......................................................................................................................................................  

Tryckta källor .........................................................................................................................................................  



1 
 

 

1. Inledning 

1.1 Problemformulering 

Att Sverige haft en ansträngd relation till alkohol är tydligt och nykterhetsrörelserna tillsammans med 

landets nykterhetsnämnder har historiskt haft en utmanande uppgift i att hantera fylleriet.  

Nykterhetsrörelserna växte sig starka under slutet av 1800-talet och början av 1900-talet och hördes 

alltmer i debatten kring alkoholen och allt fler anslöt sig under denna period. Denna debatt och folkrörelse 

kommer att bidra till det restriktionssystem som införs i Sverige i början av 1900-talet, ett 

restriktionssystem som läkaren Ivan Bratt har stor del i. Bratt föreslog tre åtgärder som grund för 

restriktionssystemet, brännvinsmedel skulle hamna under statens överinseende, mattvång på matställen 

som serverar alkohol och varje enskild individ skulle ansöka om tillstånd för att få köpa alkohol.1 Bratts 

idéer kom på så vis att grunda sig i individkontroll snarare än ett totalförbud. Denna individkontroll kräver 

dock en organisation eller myndighet som sköter den, en av dessa myndigheter är kommunernas 

nykterhetsnämnder. 

Det finns gott om forskning kring nykterhetsrörelsen i Sverige, motboken, fylleriproblematiken och 

nykterhetsnämndernas arbete i större städer så som Stockholm. Forskningen kring Sveriges 

nykterhetsnämnder visar även hur deras arbete runt om i Sverige skiftade stort när det kom till verksamhet 

och nit, dels berodde detta på kompetensen hos de som fattade besluten från kommunernas sida, dels var 

det ekonomiska faktorer som spelade in. Vissa kommuner jobbade med förebyggande åtgärder samt 

eftervård medan andra mestadels skötte motboksärenden samt övervakning av nykterhetstillståndet i 

kommunen.2 

Denna uppsats ska belysa nykterhetsnämnden i Karlstads verksamhet mellan åren 1941–1950, mer 

precist deras syn på supandet som ett samhällsproblem och hur de försökte komma åt det. Det innebär att 

uppsatsen kommer beröra perioden 1941–1950, detta då stora förändringar kring lagstiftning och 

restriktioner relaterade till alkohol sker under första halvan av 1900-talet. Till exempel fick Sverige en ny 

alkoholistlag 1932 där vård- och behandlingsperspektivet fick en mer framskjuten plats, detta gav de 

kommunala nykterhetsnämnderna en mer aktiv roll än tidigare men samtidigt ett stort 

manövreringsutrymme vilket bidrar till att arbetet skiftar mellan olika kommuner.3 Hur såg arbetet ut i 

Karlstad kommun? 

 
1 Knobblock, Inger. (1995) Systemets långa arm. En studie av kvinnor, alkohol och kontroll i Sverige 1919–55. Stockholm: 

Carlssons Bokförlag. s. 62–63. 
2 Johansson, Lennart. (2008) Staten, supen och systemet: svensk alkoholpolitik och alkoholkultur 1855–2005, Stockholm: 

Brutus Östlings bokförlag Symposion. s. 271. 
3 Johansson (2008) s. 271–272. 
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En mer aktiv roll för nykterhetsnämnderna under 1900-talets första hälft tillsammans med en lucka 

i forskningen när det kommer till nykterhetsnämndernas arbete i de mindre kommunerna ligger som grund 

för denna uppsats som ämnar att fylla just denna forskningslucka kring nykterhetsnämnden i Karlstad och 

deras arbete under slutet av 1900-talets första hälft. 

1.2 Uppsatsens syfte och frågeställningar 

Syftet med den här uppsatsen är att med hjälp av material från Karlstads nykterhetsnämnds 

årsredovisningar undersöka hur nykterhetsnämnden i Karlstad såg på supandet som ett problem i samhället 

och vilka motåtgärder som sattes in åren 1941–1950. 

• Hur beskrev nykterhetsnämnden i Karlstad supandet som ett problem under 

undersökningsperioden? 

• Vad ansåg nykterhetsnämnden i Karlstad vara orsaken till supandet och andra förseelser kopplade 

till alkohol under 1940-talet? 

• Vilket typ av arbete bedrev nykterhetsnämnden, vilka motåtgärder sattes in och vilka resultat ansåg 

man att man fick av dessa åtgärder? 

1.3 Forskningsläge 

Som underlag för undersökningens forskningsläge kommer litteratur och avhandlingar som berör svensk 

alkoholpolitik, historia och nykterhetsrörelser samt en av mina tidigare uppsatser att användas. Dock bör 

det noteras att det är en ytterst begränsad mängd forskning kring just nykterhetsnämnderna, vilket innebär 

att urvalet kommer falla på litteratur och avhandlingar som framför allt berör undersökningen utifrån 

Sveriges alkoholpolitik, historia och nykterhetsrörelser i stort. Dessa kommer presenteras och 

sammanfattas nedan där jag valt att dela in forskningsläget i tre delar, nykterhetspolitik och 

nykterhetsnämnden, restriktionssystemet och svenskarnas relation till alkohol samt fylleriet i Karlstad. 

1.3.1 Nykterhetspolitik och nykterhetsnämnden 

Boken Staten, supen och systemet: svensk alkoholpolitik och alkoholkultur 1855–2005, skriven av docent 

i historia vid Lunds universitet Lennart Johanssons, är en populärvetenskaplig berättelse om Sveriges 

alkoholpolitik och kultur mellan åren 1855 och 2005. Han menar att motboken, systembolagen och 

utskänkningsrestriktionerna utgjorde den legala grunden i svensk alkoholpolitik medan Kontrollstyrelsen 

och de kommunala nykterhetsnämnderna hade en avgörande roll för att kontrollera, tolka och tillämpa den 

restriktiva alkoholpolitiken.4  

 
4 Johansson (2008) s. 233. 
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1938 upprättas ett särskilt straffregister för individer som blivit dömda för fylleri, olovlig försäljning 

och tillverkning av rusdrycker, spritsmuggling, rattfylleri eller andra brott som begåtts under påverkan av 

alkohol. Detta gjordes för att kunna föra statistik över fylleriförseelser och de kommunala 

nykterhetsnämnderna var en av flera myndigheter som lämnade in uppgifter till detta register. Dessa 

uppgifter skickades sedan ut till landets systembolag som i sin tur försåg de kommunala 

nykterhetsnämnderna med en sammanställning av lokala fylleriförseelserna från registret.5   

Det skiftade stort runt om i landet när det kom till nykterhetsnämndernas verksamhet och nit, dels 

berodde detta på kompetensen hos de kommunala beslutsfattarna, dels på ekonomiska faktorer då 

kommunerna själva fick bekosta stora delar av tvångsvård av alkoholister. Inte alla kommuner jobbade 

med förebyggande åtgärder, internering och eftervård utan detta var vanligast i de större städerna. De 

mindre landsbygdskommunerna sysselsattes främst av motboksärenden och övervakning av det allmänna 

nykterhetstillståndet.6  1932 får Sverige en ny alkoholistlag där vård- och behandlingsperspektivet får en 

mer framskjuten plats. Denna nya lag gav polis och åklagarmyndighet en tydligare formulerad 

anmälningsplikt och gav även de kommunala nykterhetsnämnderna en mer aktiv roll än de tidigare haft. 

Nu kunde nykterhetsnämnden kalla de personer som var föremål för undersökning att inställa sig inför 

nämnden, skulle personen motstå detta kunde böter utfärdas och polis tillkallas för att hämta personen i 

fråga. Nykterhetsnämnden kunde yrka på tvångsintagning på anstalt men detta var den sista och minst 

önskade åtgärden, de skulle om så möjligt utan tvång återföra individen till ett nyktert och ordentligt liv 

med hjälp av lämpliga åtgärder. Några av dessa åtgärder var att få individen att inse skadan av sitt 

missbruk, stänga av individen från inköp av alkoholhaltiga drycker, hjälp med anställning eller byte av 

arbete och/eller vistelseort för att på så vis minska frestelsen att inta alkoholhaltiga drycker, de kunde även 

om behov fanns sätta individen under övervakning. Lagen gav dock de kommunala nykterhetsnämnderna 

ett stort manöverutrymme vilket även det leder till att deras arbete skiftar från kommun till kommun.7 

De kommunala nykterhetsnämnderna fick utökade uppgifter under den första halvan av 1900-talet, 

de nykterhetsvårdande uppgifterna kompletterades med direkt kontrollerande uppgifter över missbrukare 

av alkohol i kommunen vilket leder till ett utökat samarbete med systembolagen.8  

Man kan genom att studera 1800-talets alkoholpolitik få en förståelse för vilket problem alkoholen 

var i statens och samhällets ögon och hur detta påverkar lagstiftningen kring alkoholen. Här finns även 

grunden till de reformer som kommer att ske under 1900-talets början och kan förhoppningsvis hjälpa till 

att ge en förståelse för hur nykterhetsnämndens syn på och arbete kring fylleri ser ut under mitten av 1900-

talet. 

 
5 Johansson (2008) s. 251. 
6 Johansson (2008) s. 271. 
7 Johansson (2008) s. 271–272. 
8 Johansson (2008) s. 273. 
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Johanssons forskning om Sveriges alkoholpolitik och kultur mellan åren 1855 och 2005 kommer i 

denna uppsats att användas för att förstå de strukturer som existerade relaterat till alkohol under perioden, 

hur Sveriges relation till alkohol såg ut samt hur nykterhetsnämndens arbete formats och utvecklats fram 

till 1940-talet. 

Historikern Björn Horgby beskriver i sin avhandling, Den Disciplinerade arbetaren: Brottslighet 

och social förändring i Norrköping 1850–1910, sambandet mellan samhällets förändring i och med en 

växande industrialisering under 1800-talet och brottsligheten inom arbetarklassen i Norrköping.  

Horgby fokuserar framför allt på brottlighetens utveckling men visar samtidigt hur alkoholen som 

ett samhällsproblem växer fram och hanteras under perioden. Han beskriver hur 1800-talets 

nykterhetsrörelse oroar sig för arbetarklassens alkoholkonsumtion och fylleri. Processen för att hantera 

detta problem börjar med ett samarbete mellan polisen och nykterhetsrörelsen för att kontrollera 

befolkningens alkoholkonsumtion vilket över tid utvecklas när staten reglerar lagstiftning, skatter och 

inför restriktioner. Horgbys avhandling visar att alkoholkonsumtionen sågs som ett stort samhällsproblem 

vilket påverkade hur lagar och restriktioner förändrades över tid för att hantera problematiken.9  

Horgbys avhandling kommer precis som Johanssons forskning att användas för att få en förståelse 

för de strukturer och restriktioner som växt fram i Sverige relaterat till alkohol fram till 1940-talet. 

Holland Webb, student vid Emmanuel Collage i Georgia, beskriver i sin artikel hur den amerikanska 

nykterhetsrörelsen och den amerikanska nykterhetspolitiken växer fram under 1800-talet. 

Nykterhetsrörelserna fann sin styrka dels i karismatiska och exceptionella ledare, dels genom ett stort stöd 

från landets befolkning. Till skillnad från Sveriges restriktionssystem med fokus på individen så införs ett 

totalförbud för försäljning av alkohol i USA under 1900-talets början.10 Webb visar att 

fylleriproblematiken under 1800 och början av 1900-talet inte enbart existerade i Sverige, utan var i hög 

grad en internationell företeelse. 

1.3.2 Restriktionssystemet och det svenska samhällets relation till alkohol 

Doktorand Inger Knobblock beskriver i sin bok Systemets långa arm. En studie av kvinnor, alkohol och 

kontroll i Sverige 1919–55 hur det restriktionssystem som existerar under 1900-talets första halva växer 

fram. Hon visar hur läkaren Ivan Bratt hade en stor del i det restriktionssystem som infördes i Sverige 

under början av 1900-talet. Nykterhetsrörelsen genomförde en namninsamling för ett totalförbud av 

alkohol, något som Bratt motsatte sig, i stället föreslog han att de problem som fanns relaterat till alkohol 

kunde lösas genom individuell kontroll av Sveriges medborgare. För att få bukt med det allvarliga 

missbruket ansåg Bratt att restriktioner och kontroller skulle byggas på att alla individer och fall av 

 
9 Horgby, Björn. (1986) Den disciplinerade arbetaren: Brottslighet och social förändring i Norrköping 1850–1910. Stockholms 

universitet. 
10 Webb, Holland. (1999). Temperance movements and prohibition. International Social Science Review. 1999 (74):1/2, s. 

61-69. 
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missbruk är olika. Som grund för Bratts förslag på ett restriktionssystem presenterades tre praktiska 

åtgärder, brännvinsmedel skulle hamna under statens överinseende, matställen som serverade alkohol 

skulle ha mattvång och varje enskild individ skulle söka om tillstånd för att inhandla alkohol. I boken 

beskriver Knobblock hur de ovan nämnda förslagen med fokus på individkontroll kom att ligga till grund 

för de två restriktionssystem som växer fram i början av 1910-talet och 1915 års riksdagsbeslut om att 

dela upp landet i kontrollområden med motbokstvång.11 

Knobblocks forskning visar hur individkontroll tillsammans med restriktioner ansågs vara rätt väg 

för att hantera och kontrollera supandet i Sverige under 1800 och 1900-talet och kommer främst att 

användas till bakgrundskapitlet för att på så vis ge en inblick i hur restriktionssystemet med fokus på 

individkontroll växte fram. 

1.3.3 Fylleriet i Karlstad 

I en av mina tidigare uppsatser angående utvecklingen av anmälda brott i Karlstad under början av 1900-

talet, Busarnas stad: Brottslighet i Karlstad mellan 1926–1946, kan man se en tydlig ökning av anmälda 

brott under perioden som undersöktes. Genomgående under perioden var att fylleriförseelser under hela 

perioden var bland de vanligaste brotten att anmälas, mellan åren 1936–1946 fanns fylleriförseelser med 

i toppen av statistiken för anmälda brott i Karlstad. Under de tjugo år som undersöktes ökade mängden 

anmälda brott drastiskt, från 1926 fram till 1944 då flest brott anmäldes sker en ökning på 4221 procent. 

Att fylleriet hade en stor inverkan i denna ökning visar på alkoholen som ett stort samhällsproblem i 

Karlstad under första halvan av 1900-talet.12 

Min tidigare uppsats kommer till största del att användas för att få en förståelse för problematiken 

supandet innebar i Karlstad samt precisera vilken tidsperiod som är relevant att undersöka. 

1.4 Teoretisk utgångspunkt 

För att analysera hur Karlstads nykterhetsnämnd såg på supandet som ett problem i samhället samt vilka 

motåtgärder som sattes in kommer statsvetaren och samhällsdebattören Lennart Lundquists aktör- och 

strukturmodell att användas. Karlstads nykterhetsnämnd är en central del i skapandet av de strukturer som 

fanns för att stävja supandet i staden och på så vis kommer aktör- och strukturmodellen att användas för 

att ta reda på vilka strukturer som skapas samt hur de skapas. Eftersom Lundquists modell är så pass 

omfattande kommer den att förenklas för att på så vis enbart få ett analysschema att arbeta utifrån. 

 
11 Knobblock (1995) s. 62–65. 
12 Andersson, Daniel. (2018) Busarnas stad: Brottslighet i Karlstad mellan 1926–1946. B-uppsats, Karlstads universitet. 
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1.4.1 Aktör- och strukturmodell 

Lundquist urskiljer i sin studie hur strukturer påverkar aktörer, där begreppet aktör är kopplat till individer 

eller grupper och strukturer syftar till samhällsstrukturer som formar och styr människors beteende. 

Lundquist undersöker hur strukturer påverkar aktörer och menar att det finns tre olika påverkansströmmar, 

socialisation, information och restriktion. 

Lundquist delar upp de handlingar som existerar inom strukturen i två olika typer, där den ena är 

strukturellt tvingande handlingar som bidrar till att den grundläggande strukturen i ett system kan 

upprätthållas. Denna typ av struktur förhindrar aktörers handlingar från att motverka strukturen och istället 

agera för att den upprätthålls. Strukturellt möjliga handlingar är den andra typen där aktören ges en viss 

handlingsfrihet.13 

Socialisation formar enligt Lundquist aktörens får och vill vilka påverkar hans kan. Via 

socialiseringen får vi som individer lära oss hur världen fungerar, vilka vi är, vad vi gör och vad vi borde 

göra. Som individer socialiseras vi in i grupper, organisationer och samhället, en socialisering som sker 

ett antal gånger under en livstid och innehåller en rad olika roller, barnet, skoleleven, föräldern och många 

fler.14  

Information i sin tur ger aktören kunskap om de strukturer som existerar, samt hur och vad som ska 

göras. Informationen kan ha olika egenskaper beroende på hur fullständig och korrekt den är. 

Informationen påverkar aktörens kan genom att den ger kunskap om aktörens omgivning och om aktörens 

kan förändras finns en möjlighet att hans förstår och vill påverkas också. Om information på detta vis ger 

aktören en ny bild av verkligheten kan inkommande information tolkas på nya sätt och värderingar 

omprövas vilket leder till att aktörens handlingsmönster förändras.15 

I Lundquists modell hindrar restriktioner aktören att fatta vissa beslut, vidta vissa åtgärder och uppnå 

vissa effekter. Sett till handlingar och effekter menar Lundquist att fysiska strukturer fungerar som 

restriktion då man inte kan genomföra handlingar eller uppnå effekter som strider mot naturlagarna. En 

annan typ av strukturer som fungerar som restriktion är samhällsstrukturer där aktörer som försöker 

motverka samhällets dominerande maktstruktur sannolikt inte kommer att lyckas. Även normstrukturer 

fungerar som restriktion, då aktören uppfattar vissa beslut eller handlingar som otillåtna eller oetiska, här 

går att finna ett samband mellan idé- och beteendestruktur där aktören anpassar sig till normen då han 

fruktar sanktioner. Socialiseringen har, kan man föreställa sig, gett aktören en rad olika normer som han 

följer omedvetet. Restriktioner påverkar aktörens kan.16 

Lundquist menar att det finns ett samband mellan de tre olika strömmarna, ett exempel är att 

information kan upplösa restriktioner då aktören genom sin kunskap om strukturerna kan agera och handla 

 
13 Lundquist, Lennart. (1984). Aktörer och strukturer. Statsvetenskaplig tidskrift. 1984 (87):1, s. 13–14. 
14 Lundquist (1984) s. 10. 
15 Lundquist (1984) s. 11. 
16 Lundquist (1984) s. 11–12. 
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på ett sätt så att restriktionerna inte drabbar honom. Information kan även påverka socialiseringen genom 

att aktören får ett kunskapsmaterial att reflektera över.17 

Sammanfattningsvis används aktör- och strukturmodellen för att analysera hur nykterhetsnämnden 

i Karlstad formade och styrde Karlstadsbornas beteende relaterat till alkohol. Vilken del i aktörens 

socialisation hade nykterhetsnämnden, vilken roll hade informationsströmmen i nykterhetsnämndens 

arbete och vilken typ av restriktioner går det att finna i nykterhetsnämndens arbete? 

1.5 Metod och material 

Materialet som kommer ligga till grund för denna studie är Karlstads nykterhetsnämnds årsredovisningar 

från åren 1941–1950. Materialet har analyserats med fokus på hur nykterhetsnämnden beskriver negativa 

konsekvenser av supande, orsaker till en eventuell ökning av fylleriförseelser i Karlstad samt vilka 

åtgärder som har vidtagits. För att uppfylla uppsatsens syfte och besvara dess forskningsfrågor används 

en kvalitativ innehållsanalys. I denna studie kommer verksamhetsberättelserna att läsas noggrant med 

fokus på nykterhetsnämndens syn på fylleriproblematiken samt vilka eventuella åtgärder som presenteras.  

1.5.1 Kvalitativ metod 

En kvalitativ metod skiljer sig från en kvantitativ metod på så vis att det inte är siffror eller tal som är 

arbetsmaterialet utan i stället är det texten som blir det centrala arbetsmaterialet.18 

Först har nykterhetsnämndens årsredovisningar sorterats utifrån vad som är relevant för denna 

studie. I sin bok Från stoff till studie: analysarbete i kvalitativ forskning beskriver Rennstam och 

Wästerfors hur sortering kan jämföras med ett barn som sorterar en hög med lego på så vis att det inte 

endast existerar ett sätt att sortera utan snarare oräkneliga sorteringssätt. Det kan vara allt från att sortera 

efter färg, storlek, form, användningsområde och mycket mer. Det är projektet som bestämmer vilken 

sortering som är relevant.19 Eftersom denna undersöknings syfte fokuserar på nykterhetsnämndens syn på 

samt hantering av fylleriproblematiken i Karlstad under mitten av 1900-talet så har en kategorisk sortering 

gjorts där mindre relevant material valts bort för att på så vis inte få ett allt för stort källmaterial att jobba 

med. Framför allt har statistiskt material i årsrapporterna som kunnat vara användbart för en kvantitativ 

analys sorterats bort då detta material inte varit intressant för den kvalitativa undersökning som gjordes, i 

stället har de delar av materialet där nämnden beskriver sitt arbete och stadens nykterhetstillstånd valts 

ut.20 

 
17 Lundquist (1984) s. 11–12. 
18 Repstad, Pål. (2007) Närhet och distans – Kvalitativa metoder i samhällsvetenskap. 4 uppl. Lund: Studentlitteratur. s. 13–

14. 
19 Rennstam, Jens & Wästerfors, David. (2015) Från stoff till studie: om analysarbete i kvalitativ forskning. Uppl 1.4. Lund: 

Studentlitteratur. s. 67–68. 
20 Rennstam & Wästerfors (2015) s. 103–105. 
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Efter att källmaterialet sorterats och reducerats till en storlek som är hanterbar så har en kvalitativ 

innehållsanalys genomförts. 

1.5.2 Innehållsanalys 

Kristina Boréus och Göran Bergström beskriver innehållsanalys i sitt kapitel i boken Textens mening och 

makt: metodbok i samhällsvetenskapliga text- och diskursanalyser på följande sätt: 

’Innehållsanalys’ kan också användas på ett vidare sätt och inkludera varje analys som syftar till 

att på ett systematiskt sätt beskriva textinnehåll. Ofta görs en skillnad mellan ’kvalitativ’ och 

’kvantitativ’ innehållsanalys. ’Kvalitativ innehållsanalys’ syftar då ibland på textanalyser där 

ingenting räknas eller mäts. Men ibland betraktas analyser där visserligen något kvantifieras 

men där mer komplicerade tolkningar måste göras som mer kvalitativa än analyser där 

bedömningen är enklare.21 

Steven J. Taylor, Robert Bogdan och Marjorie DeVault beskriver i sin bok Introduction to Qualitative 

Research Methods hur man med hjälp av åtta olika steg kan jobba med kvalitativ innehållsanalysmetod.22 

Först samlas allt material som ska undersökas och läses igenom noggrant både en och två gånger. 

Detta för att man ska kunna ditt material när analysarbetet startar.23 

Steg två är att skriva ner varje liten idé som kommer under läsandet av materialet.24 

Det tredje steget är att medvetet leta efter mönster och teman i materialet då vissa kommer vara 

tydliga medan vissa inte sticker ut lika tydligt.25 

Steg fyra beskriver hur du genom att skapa olika typologier eller klassifikationer kan hjälpa till att 

finna och belysa olika teman samt utveckla koncept för sin teori. Detta hjälper för att bygga teori samt att 

utveckla en analytisk berättelse i sin studie.26 

Det femte steget bygger på att olika koncept och teoretiska förslag utvecklas och att man som 

forskare genom dessa begrepp, redogörelser och förslag går från att beskriva något till att tolka och 

teoretisera det, något som kan göras på olika sätt. Det första är att jämföra uttalanden och ageranden med 

varandra när man noterar ett tema i sitt material. Detta görs för att undersöka om det finns en parallell eller 

ett koncept som kan förena dem. Det andra är att leta efter underliggande likheter i de olika teman man 

identifierar för att se om det kan finnas en idé eller koncept som kan förmedla hur de liknar varandra.27 

Steg nummer sex belyser hur det är användbart att studera olika exempel på kvalitativ forskning då 

andra studier kan ge goda begrepp eller förslag som kan vara till hjälp att tolka ditt material. Man ska inte 

 
21 Boréus, Kristina & Bergström, Göran. (2012) Innehållsanalys. I Textens mening och makt: metodbok i 

samhällsvetenskaplig text- och diskursanalys, Göran Bergström & Kristina Boréus (red.), 49–90. Lund: Studentlitteratur AB. 
22 Taylor, Steven J., Bogdan, Robert & DeVault, Marjorie. (2016) Introduction to Qualitative Research Methods. 4 uppl. New 
Jersey: Wiley. s. 189. 
23 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 189. 
24 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 189. 
25 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 189. 
26 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 190. 
27 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 190. 
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vara rädd att låna andras begrepp om de passar det material man arbetar med, dock bör man undvika att 

försöka tvinga in sitt eget material i någon annans ramverk.28 

Det sjunde steget som beskrivs visar hur det kan vara användbart att använda tabeller, diagram och 

figurer för att på så vis utforska olika mönster i, samt leta efter potentiella förhållanden mellan olika delar 

av materialet, vilket kan ge en ny förståelse för det. Dessa tabeller, diagram och figurer kan förfinas under 

studiens gång utefter att en större förståelse för materialet växt fram.29  

Steg åtta, det sista steget som beskrivs, belyser hur det kan vara fördelaktigt att under studiens gång 

ta ett steg tillbaka från materialet och anteckna vad man tror att man lär sig av det. Anteckningar som i sin 

tur kan hjälpa till att belysa vilka koder som används, kommentera specifika aspekter av studien eller 

sammanfatta alla resultat av värde. Om man gjort anteckningar under hela studiens gång kan hela delar av 

studien redan skrivits i just dessa anteckningar.30 

Författarna beskriver även hur du ska använda kodning i en kvalitativ innehållsanalysmetod och 

beskriver kodning som ett tillvägagångssätt för att förfina och utveckla olika tolkningar av ditt material. 

Detta är en process som går ut på att analysera och sammanföra data utifrån viktiga teman, koncept, idéer, 

tolkningar och förslag och med hjälp av denna kodning lagra data samt att i ett senare skede lätt kunna 

hämtas för att sedan presentera den med ett lämpligt stödmaterial. Denna process tar det som till en början 

var föraningar, idéer och insikter och förfinar, utvidgas, utvecklas och kasserar dem.31  

Den typ av kodning som kommer användas för denna studie är en fokuserad kodning, en typ av 

kodning som används när man formulerat några idéer om vilka de viktigaste begreppen och förslagen och 

vill förfina dem, lokalisera all data i materialet som stämmer in samt för att se till att resultatet är robust.32 

Denna typ av kodning kan sammanfattas i en femstegsprocess. 

Steg ett i denna process är att först utveckla en berättelse, Taylor, Bogdan och DeVault menar att 

detta hjälper för att vägleda teoretisering och analys. Berättelselinjen besvarar vad syftet med studien är 

och kodningsschemat bör vara utformat efter de teman man ämnar undersöka.33 

Det andra steget är att man utifrån vad man ska undersöka listar upp sina egna idéer och de viktigaste 

temana i materialet så specifikt som möjligt. Man kommer under studiens gång finna att vissa teman är 

specifika och andra vagt formulerade, vissa överlappar varandra och andra kommer inte relatera till 

studiens syfte men kan bli relevanta i ett senare skede när analysen utvecklas. Detta skapar en huvudlista 

med kodningskategorier.34  

Steg tre är att faktiskt koda materialet, något som vanligtvis innebär att man tilldelar en symbol, 

siffra eller färg till varje enskild kodningskategori för att sedan gå igenom sitt material och markerar de 

 
28 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 194. 
29 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 194–196. 
30 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 196. 
31 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 196. 
32 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 196–197. 
33 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 198. 
34 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 198–199. 
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olika delarna efter den kategori den tillhör. Under kodningsprocessen ska man succesivt förfina 

kodningsschemat för att få koderna att passa materialet och inte tvärtom.35 

Det fjärde steget går ut på att sortera sitt material efter de olika kategorierna, denna process innebär 

inte att man tolkar sitt material utan det fungerar som en mekanisk funktion där forskaren sammanställer 

allt kodat material utefter varje kategori.36 

Det steget i processen innebär att man jämför materialets olika delar och på så vis förfinar och 

strukturerar sina idéer. Denna form av analysarbete har inga enkla tekniker eller tillvägagångssätt utan 

innebär att forskaren ställer sig själv frågor som vad specifika delar av materialet har gemensamt eller hur 

olika teman relaterar till varandra. Denna form av analysarbete kommer att belysa teman som tidigare varit 

vaga.37 

Denna studie har använt vissa delar av de ovan nämnda åtta och femstegsprocesserna. Först har det 

material som ska analyseras blivit läst i sin helhet flertalet gånger för att på så vis kunna materialet. Tre 

tydliga teman baserat på studiens tre forskningsfrågor har sedan varit fokus för analysen av materialet. 

Inspiration för studiens begrepp och teori har hämtats genom att läsa igenom andra kvalitativa studier av 

liknande sort för att få en tydligare bild av vad som kunnat vara användbart för just denna studie. Den 

fokuserade kodningen som beskrivs ovan har varit grundläggande för studien med en tydlig berättelselinje 

för teoretisering samt analys, denna linje har även varit grunden för kodningsschemat. För att besvara 

studiens syfte har de viktigaste begreppen och temana listats upp för att sedan undersökts hur de kan 

relatera till studiens berättelselinje. Studiens källmaterial har sorterats och kodats utefter olika kategorier 

som med tiden förfinats och sedan har det kodade materialet jämförts och analyserats.  

Materialet har först reducerats genom att välja bort de avsnitt som inte är relevanta för 

undersökningens syfte. Det material som är relevant för undersökningen har behållits för ytterligare analys 

medan det irrelevanta materialet har sållats bort. När materialet reducerats har det sedan sorterats med 

hjälp av ett kodningsschema som baserats på vad studien ämnar undersöka, fylleriförseelser, supandets 

problematik samt eventuella åtgärder från nykterhetsnämnden.  

Att i detta fall använda en kvalitativ metod på det källmaterial som valts ut har bitvis inte varit helt 

optimalt då materialet som använts i många avseenden varit mer användbart för en kvantitativ analys. 

Däremot har en kvalitativ innehållsanalys varit användbar och möjliggjort att undersöka det som varit 

avgörande för studiens syfte med hjälp av ett tydligt kodningsschema baserat på studiens syfte och 

forskningsfrågor. 

 
35 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 200–202. 
36 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 202. 
37 Taylor, Bogdan & DeVault (2016) s. 203–204. 
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1.5.3 Material 

Denna undersökning har använt sig av källmaterial från Karlstads kommunarkiv. Källmaterialet har bestått 

av Karlstads nykterhetsnämnds årsredovisningar från åren 1941–1950 då man i tidigare undersökningar 

kan finna en ökning av anmälda brott i allmänhet och fylleri i synnerhet under den första halvan av 1900-

talet. Eftersom studiens syfte är att undersöka nykterhetsnämndens syn på samt arbete med supandet så 

används enbart detta källmaterial. 

Nykterhetsnämndens årsredovisningar innehåller en rad olika information med allt ifrån vilka som 

arbetar inom nämnden, beskrivningar av varje verksamhetsår, statistik och information över de 

ingripanden som gjorts samt sammanfattningar av fylleriet i Karlstad. Problematiken med materialet är att 

informationen i årsredovisningarna är relativt ytliga och inte allt för utförliga. En annan brist hos materialet 

är att årsredovisningar från 1948 och 1949 saknas hos arkivet, något som gör undersökning av 

nykterhetsnämndens arbete under dessa två år omöjligt utifrån det material som valts ut för studien. 

Materialets bristande utförlighet kan ha lett till ett visst bortfall av information som hade kunnat vara 

användbart för studien samt ge tydligare och mer utförliga svar på undersökningens forskningsfrågor. Att 

materialet inte är allt för utförligt har dock inneburit att sortering och reducering underlättats under arbetets 

gång. Materialet ger även en tillräckligt tydlig bild av nykterhetsnämndens arbete och problematiken 

kopplad till supandet för att kunna undersöka hur de arbetat, vad de ansett om supandet i Karlstad och på 

så vis besvara studiens syfte.  

1.6 Avgränsningar 

Den empiriska undersökningen kommer att fokusera på Karlstads nykterhetsnämnds arbete mellan åren 

1941–1950, orsaken till denna avgränsning är flera. I en av mina tidigare uppsatser med fokus på anmälda 

brott i Karlstad mellan åren 1926–1946 fann jag att mängden brott ökade med över 4000 procent. Utöver 

denna extrema ökning av anmälda brott så var det mängden fylleriförseelser som anmäldes under 

periodens andra halva som stack ut. Att fylleriförseelser ständigt var med i toppen av statistiken, 

kombinerat med att årsredovisningar från nykterhetsnämnden endast finns arkiverade och att tillgå från 

1941–1950 gör att supandet som ett eventuellt samhällsproblem i Karlstad under 1940-talet blir intressant 

att undersöka och ligger till grund för avgränsningen till just Karlstad.  

Valet att göra en kvalitativ undersökning på ett material som på många vis hade lämpat sig för en 

kvantitativ studie grundar sig i en nyfikenhet av hur nykterhetsnämnden själva såg på supandet i staden 

och vilka resultat de ansåg att deras arbete gav. Studien hade kunnat vara delvis kvalitativ och kvantitativ 

men hade då blivit väldigt omfattande om inte dessa avgränsningar gjorts. I min tidigare uppsats, Busarnas 

stad, kan man tydligt se med hjälp av statistik hur fylleriförseelser ökade i Karlstad fram till mitten av 

1940-talet, denna kvantitativa studie skapade frågor av en kvalitativ art som ansågs vara intressanta att 

undersöka.  
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1.7 Bakgrund 

Under 1800-talet började den svenska staten att stifta lagar för att få bukt med vad man ansåg var ett 

samhällsproblem, alkoholen och hur befolkningen använde sig av den. Exempel på dessa lagar är 

förordningen ”emot fylleri och dryckenskap” från 1841 som innebar att varje person som påträffades 

berusad på allmän plats skulle bötfällas, 1864 så kunde även berusade personer omhändertas och få stanna 

i häkte tills man inte längre var berusad. År 1885 skärps denna lagstiftning och även de som serverar 

alkohol kunde nu straffas om de inte såg till att deras kunder inte blev allt för berusade.38  Dessa 

lagstiftningar är bevis på att alkoholen sågs som ett problem i Sverige.  

Men det var inte enbart oro för de sociala problem som medföljde alkoholen på många håll som 

bidrog till förändringar kring lagstiftning och statens inblandning när det kom till alkohol, även de 

ekonomiska faktorerna kom att spela in i många av de förändringar som sker under 1800-talet. Vid 

århundradets början var det främst bönderna, via så kallad husbehovsbränning, som försåg stora delar av 

samhället med brännvin. Under den andra hälften av 1800-talet kom fabriksbränningen att ta över mer och 

mer av tillverkningen av rusdrycker och man argumenterade för att det var av omsorg för de fattiga som 

man ville få bort husbehovsbränningen och i stället fokusera på fabriksbränning, de fattiga skulle på så vis 

inte lika lätt få tag i brännvin och de problem som följde skulle på så vis minska i de fattigare 

samhällsklasserna. Detta argument var dock inte hela sanningen, staten såg även en stor ekonomisk 

vinning i att låta sprittillverkningen ske under mer kontrollerade former i fabriksmiljö, man kunde på så 

vis dels få en större kontroll över sprittillverkningen och hur lättillgänglig den var men även beskatta och 

ta del av den ekonomiska vinningen.39  Staten ville även helt eliminera det privata vinstintresset inom 

brännvinstillverkningen, man ansåg att om privata tillverkare och bolag inte fick ta del av den avkastning 

som brännvinet gav så skulle inte alkohol säljas enbart för ekonomisk vinnings skull och på så vis skulle 

man minska tillgängligheten av brännvin och minska de samhällsfarliga problem man ansåg att den bidrog 

till.40  Det är även under detta århundrade som nykterhetsrörelsen växer sig stark i Sverige, nykteristernas 

förespråkare delade statens syn på att det privata vinstintresset inom brännvinshanteringen bidrog till de 

problem som fanns hos den svenska befolkningen kopplat till alkohol. Nykterhetsrörelsen hördes alltmer 

högljutt i debatterna kring alkoholen och fler och fler ansluter sig. Många av de som engagerade sig var 

kvinnor då de dels fick leva med många av de problem som de svenska männens alkoholvanor bidrog till, 

dels då man såg detta som en väg till ett mer demokratiskt samhälle och förhoppningsvis ett likvärdigt och 

fullständigt medborgarskap med till exempel rösträtt.41 

Läkaren Ivan Bratt har stor del i det restriktionssystem som införs i Sverige i början av 1900-talet, 

han satt bland annat med i 1911-års nykterhetskommitté och var involverad i den svenska alkoholpolitiken. 

 
38 Knobblock (1995) s. 37–38. 
39 Knobblock (1995) s. 38–39. 
40 Knobblock (1995) s. 44–45. 
41 Knobblock (1995) s. 45. 
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Bratt, precis som många andra, ansåg att landets alkoholsituation var allvarlig och ville se statliga åtgärder 

för att få bukt med detta problem. En av dessa förslag på åtgärder kom under vintern 1909–10 när 

nykterhetsrörelsen genomförde en namninsamling för ett totalförbud av alkohol och fick med sig 56 

procent av den tillfrågade befolkningen över 18 år. Bratt motsatte sig dock nykterhetsrörelsens förslag på 

ett permanent totalförbud av alkohol, han ansåg att det skulle drabba även de som kunde hantera 

brännvinet och i slutändan bidra till korruption och liknande problem om spritförsäljningen totalförbjöds. 

Han ansåg dock fortfarande att något behövde göras för att få ordning på det kritiska läget han ansåg landet 

befann sig i. Bratt föreslog att dessa problem kunde lösas genom individuell kontroll av landets 

medborgare, skulle däremot inte detta fungera så var ett totalförbud värt att diskuteras. Det var framförallt 

det allvarliga missbruket Bratt ville komma åt med hjälp av restriktioner och kontroller och då måste 

kontrollerna byggas på grunden att alla individer och fall av missbruk är olika. Bratt föreslog även att all 

ekonomisk vinning av alkoholhanteringen skulle tillfalla staten för att på så vis kunna sätta stopp för de 

som gjorde sig pengar på befolkningens alkoholbruk och missbruk och ge staten ytterligare en 

kontrollmöjlighet för att få bukt med landets alkoholproblematik. Bratt kom fram med tre praktiska 

åtgärder som grund för sitt förslag på ett restriktionssystem, först skulle allt brännvinsmedel hamna under 

statens överinseende, de matställen som hade rätten att servera alkohol skulle ha mattvång och sist så 

skulle varje enskild individ ansöka om tillstånd för att få köpa alkohol.42  På så vis kom Bratts idéer att 

grunda sig i kontrollen över individen. 

Två olika restriktionssystem växer fram i början av 1910-talet, Andréesystemet i Göteborg 1912 och 

Stockholmssystemet i Stockholm 1914, både dessa system grundade sig i Bratts idé om individkontroll 

och de resultat man såg av dessa system kom att bidra till att 1915-års riksdag beslutar att hela landet ska 

delas in i kontrollområden och motbokstvång införs i alla områden.43 I och med detta så var 

restriktionssystemet verklighet. 

  

 
42 Knobblock (1995) s. 62–63. 
43 Knobblock (1995) s. 64–65. 
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2. Undersökning 

Resultatet av undersökningen kommer presenteras i tre delar utifrån var och en av de forskningsfrågor 

som ligger till grund för studien. 

Undersökningens första del kommer att fokusera på om nykterhetsnämnden såg fylleriet under 1940-

talet som problematisk. 

Den andra delen av undersökningen kommer fokusera på vad nykterhetsnämnden i Karlstad ansåg 

vara de huvudsakliga orsakerna till fylleriet under 1940-talet. 

Den tredje och sista delen av undersökningen har sitt fokus på vilka eventuella åtgärder som gjordes 

från nykterhetsnämndens sida angående fylleriproblematiken och vilka resultat de ansåg att de fick till 

följd av dessa åtgärder. 

2.1 Hur beskrevs supandet som ett samhällsproblem under undersökningsperioden? 

Denna del kommer att först översiktligt presentera nykterhetsnämndens syn på fylleriet och dess 

eventuella problematik år för år, för att sedan belysa det innehåll som tydligast visar om 

nykterhetsnämnden ansåg fylleriet som problematiskt. 

 

Under undersökningens första år, 1941, så har man i Karlstad stad 614 personer anhållna för fylleri, varav 

enbart 254 av dessa varit hemmahörande i Karlstad. Nykterhetsnämnden ser detta som en positiv 

utveckling då antalet anhållna minskat från 666 personer, 294 av de anhållna var hemmahörande i staden, 

året innan 1940.44 Nämnden tar även upp problematiken med den stora mängden anhållna som inte är 

hemmahörande i Karlstad utan kommer till staden och gör sig skyldiga till rusdrycksmissbruk. Angående 

dessa personer så kunde nykterhetsnämnden inget göra vilket problematiserade deras arbete med att få 

bukt på fylleriet i staden. Orsaken till den stora mängd tillfälliga besökare anser man vara att Karlstad var 

ett centrum för kringliggande industrisamhällen samt en genomfartstad för långväga trafik av olika slag.45 

1942 ser nykterhetsnämnden en ökning av fylleriförseelser som rapporterats jämfört med föregående 

år. Den största orsaken till ökningen är, enligt nämnden, den goda tillgången till arbete i staden och de 

höjda inkomster som följer. De anser att en del av problematiken är att den arbetande Karlstadsbon inte 

väljer att spara pengar från den ökade inkomsten, utan i stället väljer att lägga dessa pengar på 

alkoholhaltiga drycker. Även detta år ses den stora mängd fylleriförseelser av icke hemmahörande i 

Karlstad som problematisk samt som en av orsakerna till den ökning man sett under året. Som nämnts 

ovan så är staden en stor genomfartsort, detta kombinerat med att de mindre orterna runt Karlstad saknar 

servering av alkohol gör att många söker sig till staden för att, som nämnden skriver, förlusta sig. En del 

 
44 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1941, s. 3. 
45 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1941, s. 6. 
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av fylleriet som oroade nykterhetsnämnden och ansågs lite extra problematiskt var den ökade mängden 

fylleriförseelser som begicks av individer under 25 år.46 

Året efter, 1943, visar nykterhetsnämnden på en lika stor nedgång av fylleriförseelser som man såg 

ökning under föregående år. Något som dock oroat nykterhetsnämnden är den ökning av rödsprit som 

berusningsmedel i staden. Trots ett förbättrat läge under året så såg nykterhetsnämnden fortfarande 

problem relaterat till fylleri där marknader och större torsdagar utgjorde, som de beskriver det, en svart 

fläck i fylleristatistiken. Även under detta år ingav ungdomsfylleriet vissa farhågor för nykterhetsnämnden 

då de ansåg det svårt att finna nya vägar att bekämpa problemet.47 

1944 ser man återigen en statistisk minskning av fylleriförseelser i staden men trots detta ansågs 

situationen fortsatt problematisk. Ungdomsfylleriet ingav alltjämt stora farhågor hos nykterhetsnämnden, 

då minskningen i hos denna grupp inte skedde i samma takt som inom övriga grupper.48 

1945 visar nykterhetsnämnden denna gång en försämring av nykterhetsläget i staden jämfört med 

föregående år. Statistiskt så ser inte nykterhetsläget särskilt mycket sämre ut detta år men de anser att läget 

är fortsatt problematiskt då de under året märker av ett mer förfinat superi som varit svårt att komma åt 

med hjälp av alkoholistlagen. Även en fortsatt stor mängd missbruk i hemmet vilket i många fall lett till 

misshandel och lidande för familjemedlemmar anser nämnden problematiskt. Återigen nämns 

ungdomsfylleriet som ett stort problem.49 

Även 1946 sjunker statistiken för anhållna fyllerister och även mängden bötfällda för fylleri, men 

nämnden oroas fortfarande för den mängd fylleriförseelser som sker bakom stängda dörrar i folks hem. 

Barn- och hustrumisshandel är enligt nykterhetsnämnden ett fortsatt problem kopplat till alkoholen. 

Nämnden anser att alla möjligheter att bekämpa rusdrycksmissbruket genom ökad upplysning inte har 

utnyttjats samt att en slagkraftig propagandaverksamhet saknas i kommunen.50 

I 1947 års verksamhetsberättelse beskriver nykterhetsnämnden återigen hur nykterhetsförhållandena 

inte förbättrats nämnvärt jämfört med tidigare år. Nämnden ansåg att polisens begränsade medel för att 

bekämpa fylleriet samt en fortsatt hög nivå av ungdomsfylleri var problematiskt.51 

Under 1950 anses fylleriet som fortsatt problematiskt i Karlstad. Nykterhetsnämnden beskriver hur 

det ökade ungdomsfylleriet fortsatt är ett problem och något som oroar då det inte verkar gå att få bukt på 

den, nämnden fastslår till sist att kommunens nykterhetstillstånd inte kan ses som tillfredställande.52 

Studiens resultat visar med ett antal uttalanden från nykterhetsnämndens årsredovisningar hur 

nämnden såg på supandet i Karlstad. Trots att de flesta årsredovisningarna visar en statistisk nedgång av 

 
46 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1942, s. 1–7. 
47 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 1–9. 
48 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1944, s. 1–7. 
49 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1945, s. 1–7. 
50 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 1–6. 
51 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1947, s. 1–4. 
52 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 1–6. 
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fylleriet i kommunen så ansågs fortfarande nykterhetstillståndet som problematiskt. Ett utdrag är följande 

från 1946 års årsredovisning: 

Glädjande nog har antalet för fylleri bötfällda personer under fjolåret minskats i jämförelse med 

närmast föregående år. Det torde dock vara förhastat att härav draga den slutsatsen, att det 

allmänna nykterhetstillståndet förbättrats.53 

Detta är enbart en av många exempel som går att finna i nykterhetsnämndens årsredovisningar. Även 

ungdomsfylleriet nämndes som problematiskt i majoriteten av årsredovisningarna och man kan finna en 

uppgivenhet hos nämnden gällande detta problem. 1942 beskrevs ungdomsfylleriet på följande vis: 

Under det gångna året har nämnden med oro förmärkt det stegrande antalet fylleriförseelser, 

begångna av ungdomar under 25 år.54 

Återigen 1943 beskrevs ungdomsfylleriet som problematiskt samtidigt som nämnden visar en 

uppgivenhet kring svårigheten med att nå fram till ungdomarna. 

Ungdomsfylleriet synes alltjämt inge vissa farhågor. Den propaganda och 

upplysningsverksamhet, som bedrivits bland ungdomen för en nyktrare livsföring, synes icke 

hava medfört någon påvisbar förbättring.55 

Även när det rent statistiskt såg bättre ut gällande fylleriförseelser i staden så visade 

nykterhetsnämnden en fortsatt uppgivenhet och oro angående fylleriförseelser begångna av ungdomar 

vilka inte minskade i samma takt som övriga fylleriförseelser i Karlstad 1944. 

Det så livligt omdebatterade ungdomsfylleriet synes alltjämt inge allvarliga farhågor. Sålunda 

visar förestående tablå att antalet för fylleri bötfällda i Karlstad hemmahörande personer i yngsta 

åldersgruppen (25 år och yngre) voro 44 personer. Föregående år var antalet 49. Visserligen är 

det rent siffermässigt en viss förbättring men en synnerligen liten sådan. Förbättringen inom 

denna åldersgrupp går icke i samma takt som inom övriga.56 

Senare under 1940-talet framträder restaurangerna som en del i problematiken med ungdomsfylleri, 

1945 oroas nykterhetsnämnden av den mängd ungdomar som besöker stadens restauranger för att berusa 

sig på sprit och annan alkohol. 

Ungdomsfylleriet är alltjämt ägnat att inge farhågor. Restaurangerna frekventeras i synnerhet 

vid veckoskiftena i stor utsträckning av ungdom. Icke sällan äro sådana ungdomar 

spritpåverkade.57 

1950 beskrev nykterhetsnämnden hur ungdomsfylleriet fortsatte att stiga i Karlstad, främst på 

stadens olika dansställen. De menar att en del av problematiken var dessa ungdomars bristande intresse 

för ideellt föreningsarbete.  

Fylleriet bland ungdomen fortsätter att stiga, vilken utveckling ger anledning till oro. I vissa av 

i staden befintliga dansställen synes fylleriet florera, särskilt bland yngre personer. De ungdomar 

 
53 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 3. 
54 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1942, s. 5. 
55 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 8. 
56 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1944, s. 4. 
57 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1945, s. 3. 
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som nämnden kommit i kontakt med ha till största delen saknat intresse för ideellt 

föreningsarbete.58 

Dessa utdrag ur nykterhetsnämndens årsredovisningar visar på en oro och medvetenhet för 

ungdomsfylleriet som en stor del av det problem supandet bidrog till i Karlstad kommun under 1940-talet. 

Utöver ungdomsfylleriet så nämns faktumet att Karlstad fungerar som genomfartsort för många 

resande samt som knytpunkt för individer bosatta runt omkring staden som saknar försäljning av 

rusdrycker på sin hemort som en del av problematiken. Då Karlstads nykterhetsnämnd enbart kunde 

fokusera sina resurser för att hantera de som bor i staden blev det därför svårt att motverka det supande 

som utomstående stod för. Det var framförallt i årsredovisningarna från åren 1941–1942 som denna 

problematik beskrevs mer utförligt. Men den går att finna även i senare årsredovisningar, dock sågs detta 

problem som lika allvarligt under de senare åren. 1941 beskrevs problematiken med ej hemmahörande i 

Karlstad på följande sätt: 

Av hela antalet fylleriförseelser 614 stycken faller endast 254 stycken på personer 

hemmahörande i Karlstad. Detta torde få tillskrivas det förhållandet, att Karlstad är ett centrum 

för kringliggande landsbygd och stora industrisamhällen ävensom genomfartstad för långväga 

trafik av olika slag. […] Nämndens verksamhet måste till nästan uteslutande del inriktas på inom 

staden stadigvarande bosatta personer, som göra sig skyldiga till rusdrycksmissbruk.59 

1942 nämns hur bristen på restauranger som serverar sprit av nykterhetsnämnden som en av 

förklaringarna till att dessa individer besöker staden och skapar problem. 

Anledningen till det stora antalet fylleriförseelser, begångna av utom staden hemmahörande 

personer, torde få tillskrivas det förhållandet […] Närliggande industrisamhällen, där 

spritrestauranter saknas, bidraga till att försämra det allmänna nykterhetstillståndet i staden 

[…].60 

En sista punkt som återkommer i vissa av årsredovisningarna är problematiken nykterhetsnämnden 

finner i polisens otillräckliga resurser för att hantera fylleriet i staden samt svårigheter att få bukt på handel 

med olaga sprit som problematisk. 1946 beskrevs problematiken på följande sätt: 

Den illegala handeln med motbokssprit är alltjämt av betydande omfattning. […] Såväl polisen 

som nykterhetsvårdande organen stå maktlösa inför dessa olagliga överlåtelser. Det synes därför 

allvarligt kunna övervägas, om gällande restriktionsbestämmelser verkligen fylla den uppgift 

som avsetts, nämligen att förhindra att alkoholmissbrukare få tillgång till rusdrycker.61 

Året efter specificerades polisens bristande resurser för att hantera problemet. 

Nämnden finner det synnerligen önskvärt, att medel ställas till polismyndighetens förfogande 

för en skärpt kamp mot de olaga överlåtelserna av motbokssprit.62 

 

 
58 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 6. 
59 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1941, s. 6. 
60 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1942, s. 5. 
61 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 4. 
62 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1947, s. 4. 
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Som man kan se ovan så besvaras studiens första forskningsfråga om hur nykterhetsnämnden 

såg på supandet som problem i Karlstad och vad som ansågs vara mest oroande. Källmaterialet har 

delats upp efter år och i varje årsredovisning innehåller delar som tydligt beskriver fylleriet i 

kommunen och nykterhetsnämndens syn på situationen.  

Ungdomsfylleriet, olaga handel med motbokssprit och andra berusningsmedel samt individer 

bosatta på annan ort som besökte Karlstad för att förlusta sig var alla delar i problematiken relaterat 

till supandet i staden under åren 1941–1950. Ungdomsfylleriet var det problem som 

nykterhetsnämnden verkade oroa sig mest för, framförallt då de inte ansåg sig nå fram till 

ungdomarna samt att ungdomarnas supande inte ansågs ligga i proportion med andra åldersgrupper 

inom staden. Utöver detta så ansågs den olaga handeln vara en stor del i problemen relaterat till 

supande, individer som tack vare bland annat nykterhetsnämndens arbete inte hade möjligheten att 

inhandla laglig sprit eller annan alkohol lyckades på olaglig väg införskaffa berusningsmedel ändå. 

Problematiken med icke hemmahörande i Karlstad som bidrog till ett negativt nykterhetstillstånd 

var svår att hantera för nykterhetsnämnden då de endast hade resurser att ta hand om karlstadsborna, 

vilket bidrog till supandet som samhällsproblem. 

2.2 De huvudsakliga orsakerna till supandet och andra förseelser kopplade till 

alkohol 

Denna del av resultatet kommer att presentera de, enligt Karlstads nykterhetsnämnd, huvudsakliga 

orsakerna bakom fylleriet i Karlstad mellan åren 1941 och 1950. 

Under undersökningens första år, 1941, kan man finna att nykterhetsnämnden ansåg att en orsak till 

fylleriet var att försäljning av pilsnerdricka klass II för avhämtning ej hade skötts helt tillfredsställande 

under året. 

Utomhusdricking i portgångar och parker samt på gårdar har förekommit i en ganska betydande 

omfattning. Den sålunda förtärda pilsnerdrickan torde praktiskt taget uteslutande ha inköpts från 

avhämtningsställen.63 

Även användandet av rödsprit och andra ersättningsmedel som berusningsmedel och dess 

tillgänglighet sågs som en av orsakerna till fylleriet. 1943 nämns dessa orsaker för första gången i 

årsredovisningarna. 

Under senare delen av året meddelades bland annat från ledningen för en av landets 

statsunderstödda alkoholistanstalter att rödspriten syntes intaga en framskjuten roll såsom 

berusningsmedel för alkoholmissbrukare i Karlstad. Sålunda skulle missbruk av rödsprit ha 

större spridning i staden än i andra städer av motsvarande storlek.64 

 
63 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1941, s. 5. 
64 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 6. 
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I årsredovisningen från 1944 nämns användandet av hårvattnet Novosin som berusningsmedel för 

första gången av nykterhetsnämnden. 

Vissa ersättningsmedel hade också visat sig komma till användning. Sålunda har det vid 

utredning av en del till nämnden anmälda fall av fylleri och bråk i hemmet förekommit, att 

berusningsmedlet, åtminstone delvis, varit hårvattnet Novosin.65 

Följande år, 1945, beskrev årsredovisningen hur användandet av röd- och blåsprit som 

berusningsmedel avtog men att hår- och rakvatten istället ökade i Karlstad. 

Under det bruket av sådana ersättningsmedel som röd- och blåsprit torde ha avtagit, synes bruket 

av sådana ersättningsmedel som hår- och rakvatten ha tilltagit.66 

Som nämnts i avsnittet ovan så sågs antalet fylleriförseelser av individer från annan ort som 

problematiskt, detta ansågs även som en av förklaringarna till fylleriet i Karlstad under flera av åren. 1941 

beskrev nykterhetsnämnden det på följande vis: 

[…] Karlstad är ett centrum för kringliggande landsbygd och stora industrisamhällen ävensom 

en genomfartstad för långväga trafik av olika slag. Mot sådana personer, som endast tillfälligt 

besöka staden eller i övrigt vistas här jämförelsevis kort tid och därunder göra sig skyldiga till 

missbruk av rusdrycker, har nykterhetsnämnden ingen egentlig möjlighet att ingripa.67 

 

1942 beskrevs problematiken med icke hemmahörande i Karlstad som en orsak bakom fylleriet av 

nykterhetsnämnden på följande vis: 

[…] Karlstad är en genomfartsstad, där ansenliga mängder människor från främmande orter 

samlas av olika anledningar. Närliggande industrisamhällen, där spritrestauranter saknas, 

bidraga till att försämra det allmänna nykterhetstillståndet i staden genom att därstädes boende 

personer gärna besöka Karlstad i förlustelsesyfte och därvid allt för ofta tager sig för mycket till 

bästa.68 

Ännu ett tecken på att nykterhetsnämndens åsikt att icke hemmahörande i Karlstad bidrog till 

fylleriet finner man i årsredovisningen från 1943 där följande går att läsa: 

Ännu en anledning till det åtminstone rent siffermässigt förbättrade nykterhetstillståndet i staden 

torde vara att de större anläggningsarbeten, främst vid Älvenäs, som under år 1942 voro under 

utförande i stadens närhet, numera äro slutförda och en hel del vid dessa anställda arbetare, som 

voro begivna på rusdrycker, hava avrest till annan ort.69 

I årsredovisningen från 1950 beskrevs hur Karlstad som sjöfartsstad blev samlingsplats för ej 

önskvärt klientel vilka ansågs vara en bidragande orsak till Karlstads höga fylleristatistik. 

Genom sitt läge blir Karlstad – i likhet med andra sjöfartsstäder – gärna samlingsplatsen för 

supiga och vagabonderande personer av lösdrivartyp, vilka som regel sakna ordnade 

arbetsförhållanden men som ändock kunna skaffa sig sprit, pilsnerdricka och andra 

 
65 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1944, s. 5. 
66 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1945, s. 4. 
67 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1941, s. 6. 
68 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1942, s. 5. 
69 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 7. 
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berusningsmedel. Den sistnämnda människotypen torde i avsevärd grad medverka till Karlstads 

höga fylleristatistik.70 

En annan orsak till fylleriet som nykterhetsnämnden beskrev återkommande under årtiondet var den 

olaga handeln med motbokssprit. 1942 nämndes detta för första gången och nykterhetsnämnden kunde 

förstå att det var svårt att säga nej när priserna för olovlig överlåtelse av motbokssprit kunde vara så höga 

som 30 kronor för en liter brännvin. 

En rätt omfattande illegal handel med motbokssprit synes förekomma i staden. Denna trafik 

torde i rätt hög grad bidraga till nykterhetstillståndets försämrande. Då en liter brännvin lär 

betinga ett pris av 30 kronor, kan man lätt förstå, att mången faller för frestelsen att överlåta sin 

motbokssprit.71 

I årsredovisningen från 1943 gavs ingen utförligare beskrivning av handeln med motbokssprit mer 

än att den fortsatt var omfattande i Karlstad. 

Alltjämt synes en omfattande handel med illegal motbokssprit förekomma i staden. Att denna 

trafik i hög grad bidrager till nykterhetstillståndets försämring är självklart.72 

1944 års årsredovisning beskrev hur den illegala spriten tillsammans med krogsprit ansågs vara en 

av huvudorsakerna till alkoholmissbruket i Karlstad. 

I nu omnämnda fall av alkoholmissbruk torde den illegala spriten spela den mera framträdande 

rollen, kanske mången gång tillsammans med krogsprit.73 

Samma år gick det även att läsa att nykterhetsnämnden ansåg att den illegala motboksspriten var en 

av huvudorsakerna till att nykterhetstillståndet gick i fel riktning. 

Alltjämt synes en rätt omfattande handel med illegal motbokssprit förekomma i staden. Att 

denna trafik i hög grad påverkar nykterhetstillståndet i försämrande riktning är självklart.74 

Nykterhetsnämnden visade på en viss uppgivenhet gällande frågan om handel med motbokssprit i 

Karlstad under perioden och 1945 beskrevs det hur denna handel fortsatte att stiga vilket ingav farhågor 

gällande stadens nykterhetstillstånd. 

Den stora trafik med illegal sprit, som alltjämt pågår och som knappast visat tendens att avtaga, 

ger också klart belägg för att nykterhetstillståndet alltjämt inger farhågor.75 

Olaga överlåten motbokssprit beskrevs som en stor orsak till att nykterhetstillståndet i Karlstad ingav 

farhågor beskrevs under hela undersökningsperioden men 1946 beskrev nykterhetsnämnden för första 

gången i sin årsredovisning hur de, andra nykterhetsvårdande organ i staden och polisen ansåg sig stå 

maktlösa inför dessa överlåtelser. 

 
70 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 6. 
71 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1942, s. 6. 
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Den illegala handeln med motbokssprit är alltjämt av betydande omfattning. I allt för många fall, 

där nämnden måst ingripa mot alkoholmissbrukare, har berusningsmedlet visat sig vara 

överlåten motbokssprit. […] Såväl polisen som de nykterhetsvårdande organen stå maktlösa 

inför dessa olagliga överlåtelser.76 

1947 nämndes överlåtelse av motbokssprit för sista gången i årsredovisningarna och då mycket 

kortfattat. 

Överlåtelse av motbokssprit förekommer alltjämt i betydande omfattning.77 

Ungdomsfylleriet som beskrivs som problematiskt i avsnittet ovan var enligt nämnden en av flera 

orsaker till det problematiska supandet som fanns i staden, orsakerna bakom ungdomsfylleriet beskrevs 

genomgående i nykterhetsnämndens årsredovisningar under undersökningsperioden. 1943 beskrev 

nykterhetsnämnden de huvudsakliga spritkällorna till ungdomsfylleristerna. 

Ungdomens spritkällor torde vara två, nämligen illegal sprit och restaurantsprit. Av dessa torde 

den förstnämnda vara den mest betydelsefulla.78 

Samma år beskrev nykterhetsnämnden även hur dåligt upplysta platser kombinerat med ett dåligt 

utbud av lättkontrollerade nöjesplatser var en av de bidragande orsakerna till ungdomsfylleriet. 

Den i Karlstad för närvarande så livligt diskuterade nöjesplatsfrågan följes av nämnden med 

stort intresse. Framförallt torde ungdomsfylleriet ha ett visst samband med denna fråga. 

Nämnden har nämligen ansett sig kunna konstatera, att nöjestillställningar, anordnade under 

dåliga och otillfredsställande ordningsförhållanden medfört ökat antal fylleriförseelser och 

framförallt då bland ungdomen. […] Ungdomsfylleriet synes ha särskilt god jordmån på platser, 

som äro avlägset belägna samt dåligt upplysta.79 

Ungdomarnas berusningsmedel diskuterades i 1944 års årsredovisning där man kom fram till att det 

framför allt var restaurangsprit och illegal sprit som ungdomarna använde sig av och att restaurangspriten 

spelade en större roll än vissa ansåg. 

Varifrån denna ungdom fått sitt berusningsmedel har ofta och livligt diskuterats. Till större delen 

torde detta utgöras av restaurangsprit som illegal sprit. Restaurangspriten torde icke åtminstone 

evad det gäller ungdomsfylleriet, spela en så obetydlig roll, som mången vill göra gällande.80 

Även detta år diskuterades nöjesplatsfrågan och dess samband med ungdomsfylleriet, man ansåg att 

dåliga ordningsförhållanden så som fylleri och bråk var vanligt på dåligt upplysta och undangömda platser. 

Den under senare tid i Karlstad så livligt omstridda nöjesplatsfrågan följes alltjämt av nämnden 

med stort intresse. Nämnden vill fortfarande hävda den uppfattningen, att denna fråga har ett 

visst samband med ungdomsfylleriet. […] Det har hittills framstått som självklart, att mindre 

goda ordningsförhållanden, såsom fylleri, slagsmål och dylikt med förkärlek florera på platser, 

som äro dåligt upplysta.81 

 
76 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 4. 
77 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1947, s. 4. 
78 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 8. 
79 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 8–9. 
80 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1944, s. 4. 
81 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1944, s. 6. 
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Bristen på människovärdiga bostäder i Karlstad som orsak till att ungdomar besökte restauranger 

och drack sig berusade nämndes för första gången i årsredovisningen från 1945. Man ansåg att stadens 

ungdomar i brist på ordentliga bostäder inte hade något annat val än att besöka stadens restauranger på sin 

fritid. 

Många restauranger och nöjesinrättningar utgöra tillhåll för ungdomar i sådan ålder att de 

rätteligen borde fördriva sin fritid på annat sätt. […] En förklaring till att nykterhetstillståndet 

icke synes vara tillfredställande torde kunna sökas uti den så påtagliga bristen på 

människovärdiga bostäder. Att nykterhetstillståndet har samband med detta förhållande är 

odiskutabelt. […] En stor del av vår ungdom har tyvärr intet annat val än att fördriva sin fritid 

på restaurang eller förhållanden, där möjligheterna att erhålla rusdrycker i allt för stor 

utsträckning äro påtagliga.82 

1946 kommer återigen de dåliga lokalerna som besöks av ungdomar på tal, detta kombinerat med 

bristen av bra spritfria lokaler i staden menade nykterhetsnämnden inte främjade nykterhetstillståndet i 

Karlstad. 

Orsakerna till ungdomens restaurangbesök äro givetvis flera. Endast en vill nämnden här peka 

på, nämligen bristen på goda spritfria lokaler. För nämnden framstår ungdomens nöjesfråga som 

ett samhällsproblem av stor betydelse. […] För närvarande äger en hel del nöjestillställningar 

rum i otjänliga lokaler. Att detta förhållande icke främjar nykterheten är uppenbart för envar, 

som sysslat med detta problem.83 

Stadens dansställen beskrevs år 1950 vara en av de platser i staden där ungdomsfylleriet florerade 

och man beskrev hur de ungdomar som nykterhetsnämnden kommit i kontakt med saknade ett intresse för 

ideellt föreningsarbete som de annars kunnat spendera sin tid med. 

I vissa av i staden befintliga dansställen synes fylleriet florera, särskilt bland yngre personer. De 

ungdomar som nämnden kommit i kontakt med ha till största delen saknat intresse för ideellt 

föreningsarbete. Det är troligt att tidens hets och oro menligt medverkat härutinnan.84 

En annan orsak till det icke tillfredställande nykterhetsläget i Karlstad beskrev nykterhetsnämnden 

vara det stora antalet fall av missbruk i hemmen vilket ofta ledde till misshandel och lidande för 

familjemedlemmar. Detta missbruk var svårare att få bukt på då det skedde bakom stängda dörrar och inte 

på stadens restauranger, gator eller torg. 1945 beskrev nämnden hur ett ökat missbruk indikerade att 

nykterhetstillståndet i Karlstad inte förbättrats.  

Som starkaste stöd för sin uppfattning att nykterhetstillståndet knappast förbättrats vill nämnden 

anföra det rätt stora antalet fall av rusdrycksmissbruk i hemmen och därav föranledd misshandel 

och åralångt, ja i en del fall decennielånga lidanden för unga och gamla familjemedlemmar.85 

Året efter bekräftas detta då nykterhetsnämnden vid ett stort antal tillfällen tvingats ingripa mot 

alkoholmissbruk i hemmet vilket lett till hustrumisshandel. 

 
82 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1945, s. 4. 
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Nämnden har under det gångna året i ett stort antal fall måst ingripa mot åt alkoholmissbruk 

hemfallna hustruplågare.86 

En orsak till fylleriet, som endast nämndes vid ett tillfälle vid 1942, var den förbättrade 

arbetstillgången i staden 1942. Nykterhetsnämnden ansåg att en förbättrad arbetstillgång och ökade 

inkomster var bidragande till fylleriet i staden då den extra inkomsten lades på alkoholhaltiga drycker i 

stället för att sparas. 

Orsakerna torde vara flera. En, kanske den främsta, torde vara den goda arbetstillgången med ty 

återföljande förbättrade inkomster. Sparsamhet synes icke ligga för det klientel det här är fråga 

om. Det som återstår, när de nödvändigaste utgifterna avklarats, ”måste” använda och i de flesta 

fall blir detta till sprit.87 

Som presenteras ovan kan man finna att studiens andra forskningsfråga angående vilka, enligt 

nykterhetsnämnden, som var de huvudsakliga orsakerna till fylleriet mellan 1941–1950. Källmaterialet 

har ovan sorterats samt presenterats utifrån de orsaker som nämnden belyser i sina årsredovisningar, där 

några orsaker stuckit ut samt varit återkommande under årtiondet.  

Nykterhetsnämnden beskriver under perioden 1941–1950 en rad olika orsaker till supandet och 

andra problem kopplade till alkohol. Dels beskrivs den olaga handeln med motbokssprit och andra 

berusningsmedel så som hår- och rakvatten som en stort bidragande faktor till stadens problematik med 

supande. Denna handel gjorde det möjligt för de som inte borde eller fick införskaffa alkohol på lagligt 

vis att ändå tillförskansa sig berusningsmedel och fortsätta sitt missbruk.  

En annan orsak som nämns regelbundet i nykterhetsnämndens årsredovisningar var supandet och de 

fylleriförseelser som begicks av individer hemmahörande på annan ort. I och med att Karlstad var en stor 

genomfartsort så rörde sig en stor mängd individer från andra samhällen i staden och i många fall var de 

där för nöjes skull och för att förlusta sig i alkohol. Att även detta ansågs som en stor bidragande orsak 

bakom supandet i staden berodde till stor del på svårigheterna med att hantera och kontrollera dessa 

individer då nykterhetsnämnden först och främst var tvungna att fokusera på Karlstads befolkning.  

Den sista av de mer framträdande orsakerna bakom supandet och alkoholrelaterade problem var det 

utspridda ungdomsfylleriet. Nykterhetsnämnden presenterade i sina årsredovisningar en rad olika orsaker 

till ungdomsfylleriet i staden, framförallt bristen av människovärdiga bostäder och lämpliga och spritfria 

nöjeslokaler samt en bristande propaganda- och upplysningsverksamhet beskrivs. 

En orsak som endast nämns vid ett tillfälle var att supandet ökade i takt med att arbetstillgången 

ökade i staden 1942. Här kunde nykterhetsnämnden konstatera att den extra inkomst som många av 

karlstadsborna nu hade att tillgå i många fall lades på alkoholhaltiga drycker. 
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2.3 Nykterhetsnämndens arbete, deras åtgärder och resultat 

De två föregående avsnitten har hjälpt till att besvara om nykterhetsnämnden såg fylleriet som 

problematiskt samt vad de ansåg vara de huvudsakliga orsakerna till fylleriet i Karlstad mellan åren 1941–

1950. Här nedan kommer nykterhetsnämndens åtgärder under åren 1941–1950 samt vad de ansåg fått för 

resultat att presenteras år för år för att sedan sammanfattas i slutet av avsnittet.  

1941 håller nämnden elva sammanträden där inkomna anmälningar angående individer i 

alkoholmissbruk behandlats. I fall där omedelbar internering inte ansågs nödvändig meddelade nämnden 

först en muntlig varning samt en kallelse att inställa sig inför nämnden. Vid lindrigare fall av missbruk 

meddelades individer skriftlig varning. Två personer sattes under övervakning under året. När de ovan 

nämnda åtgärderna inte ansågs tillräckliga tillgrep nämnden tvångsåtgärder så som internering av 

alkoholistmissbrukare. Även försökspermittering med övervakning av tidigare internerade sker under 

året.88  

En åtgärd som beskrevs i årsredovisningen med syfte att förebygga missbruk av pilsnerdricka klass 

II samt för att förhindra att den säljs till individer som missbrukar den var att lämna uppgifter om vilka 

personer som inte fick köpa drycken till stadens försäljare. Samma åtgärd gjordes till stadens försäljare av 

rödsprit av samma anledning. Nämnden ansåg att resultatet av dessa åtgärder inte kunde analyseras där 

och då utan var något som bör göras på längre sikt, dock såg man en tillfällig förbättring under året. 89  

Nämnden ansåg att minskningen av fylleriförseelser under året delvis gick att tillskriva nämndens 

kraftiga ingripande mot alkoholmissbrukare under året.90 

Året efter, 1942, hade nämnden tretton sammanträden där inkomna anmälningar behandlades. Åtta 

individer skrevs ut från alkoholistanstalter med godkännande från nämnden där tre av dessa sattes under 

bevakning. Fem individer erhöll försökspermittering under övervakning och tre personer hemmahörande 

på annan ort stod under övervakning under året. Nämnden ansökte om internering av tolv personer hos 

Länsstyrelsen och vid årets slut var åtta karlstadsbor intagna på alkoholistanstalt. Vid tre tillfällen utredde 

nämnden förekomsten av illegal spritverksamhet och lämnade in sina protokoll till polismästaren som tog 

över ärendet. Under året meddelades 136 varningar jämfört med 39 föregående år.91 

Även detta år meddelades försäljare av pilsnerdricka klass II om individer som inte borde få 

införskaffa sig detta. Vid ett fall följdes inte dessa föreskrifter vilket ledde till att nämnden fått ingripa mot 

rättighetsinnehavaren i fråga och informerade om vilka påföljder detta kunde få för honom. Nämndens 

ombudsman inspekterade och följde bryggeriernas försäljning av pilsnerdricka på begäran av bryggerierna 

själva, inspektionen visade ingen anledning till anmärkning. Utöver detta så utförs ytterligare en utredning 

under året angående förhållandena på ett av stadens utskänkningsställen. Då inspektionen visade på att 
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försäljningen av pilsnerdricka misskötts meddelades en varning om de påföljder som kunde följa om 

misskötseln fortsatt.92 

Nämndens förebyggande arbete detta år fokuserades främst på problematiken med ungdomsfylleri 

där de flesta av de ertappade ungdomarna varnades, antingen skriftligt eller muntligt. Nämnden avsåg att 

fortsätta arbetet med fokus på att bringa insikt om alkoholens faror hos ungdomsfylleristerna, samt vilken 

skada ett fortsatt alkoholmissbruk kan ha för individen. Nämnden ansåg i vissa fall ha nått fram till 

ungdomarna då en liten förbättring kunde ses hos vissa av dem.93 

Olaga handel med motbokssprit uppdagades av nämnden vid tre tillfällen, samtliga slutade i åtal och 

böter. Nämnden föreslår åtgärder för att hantera överlåtelsen av motbokssprit, en av dessa var att stänga 

Systembolaget på lördagar, en åtgärd som nämnden ansåg kunna vara positiv även för stadens allmänna 

nykterhetstillstånd. Nämnden bygger sitt resonemang på att Systembolaget ej varit öppet den 2 januari och 

den relativt låga fylleristatistiken som följde under årets första helg 2–3 januari.94 

 1943 höll nykterhetsnämnden tolv sammanträden jämfört med föregående års tretton och även detta 

år deltog ordföranden i en rad besiktningar av utskänkningslokaler. Fyra personer skrevs ut från anstalt 

under övervakning och sex personer var försökspermitterade under nämndens övervakning, under året 

kunde nämnden även avsluta nio fall av övervakning. Nämnden utredde under året 28 fall av 

alkoholmissbruk och ansökte hos Länsstyrelsen om 20 fall av internering på alkoholistanstalt. Vid årets 

slut var tolv manliga och en kvinnlig karlstadsbo intagen på anstalt.95 

Nämnden behandlade två fall av illegal spritverksamhet under året vilka båda överlämnades till 

polisen vilket ledde till åtal och i ett fall två månaders fängelse. Sammanlagt 191 varningar meddelades 

till 136 personer under året.96 

Man konstaterar en kraftig nedgång av fylleriförseelser under året, något som nämnden till viss del 

tillskriver den skärpta kontrollen av stadens restauranger under året. Nämndens ombudsman genomförde 

återkommande besök på stadens restauranger under hela året vilka nämnden ansåg ganska snart ge resultat. 

Vid de flesta fall ansågs restaurangernas misskötsel av servering till de namngivna för alkoholmissbruk 

bygga på dålig personkännedom hos personalen. Men vid ett fall ansågs dock misskötseln av den art att 

en anmälan till Systembolaget sker samt kontakt med Länsstyrelsen tas, detta leder till slut en 

polisutredning. Nämnden beskriver hur deras inspektionsverksamhet skedde i samverkan med 

Systembolaget och restaurangerna med syfte att biträda restaurangernas personal med kontroll så ingen av 

de restaurangförbjudna personerna serveras. De ansåg att denna verksamhet var till god nytta och hade en 

del i nedgången av fylleriförseelser under året. Även försäljare av skattefri sprit hölls inspekterades under 
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året för att förhindra att rödsprit skulle användas som berusningsmedel. Denna åtgärd skedde då nämnden 

fått vetskap om en ökad användning av rödsprit som berusningsmedel i staden.97 

Även detta år skickades en uppdaterad lista över personer som inte hade rätt att köpa pilsnerdricka 

skickats ut till stadens försäljare. I ett fall ansågs inte föreskrifterna ha följts på ett korrekt sätt, inte ens 

efter varningar och direktiv för att få fortsätta verksamheten. Detta leder till en anmälan till Länsstyrelsen 

som i sin tur återkallade försäljningstillståndet. Ytterligare en verksamhet miste sitt serveringstillstånd 

detta år. Dessa åtgärder ledde, enligt nämnden, till en behövlig sanering av pilsnerhandeln i staden.98 

Även detta år framhöll nämnden sin önskan om att stänga Systembolaget på lördagar som en åtgärd 

för att minska överlåtelsen av motbokssprit, men återigen så fann de inte gehör för detta.99 

Den stora problematiken med ungdomsfylleri försökte under året bekämpas med propaganda och 

upplysningsverksamhet för ett nyktrare liv, något som nämnden inte ansåg ge någon större förbättring. 

Nämnden visade på en uppgivenhet på hur de ska få bukt på problemet, men nämner två olika sätt att 

eventuellt bekämpa det, dels att skärpa kampen mot den illegala spriten, dels att ta hjälp av restaurangerna 

och dess ägare. Under året lyckades man få hjälp av restaurangerna som gick med på att inte servera 

alkohol till ungdomar under 21 år. Denna åtgärd sågs dock som svår att upprätthålla enligt nämnden.100 

År 1944 höll nykterhetsnämnden elva sammanträden och ordföranden var även detta år delaktig i 

besiktningar av utskänkningslokaler. Man skriver under året ut fem personer från anstalt och vid årets slut 

står 21 personer under övervakning av nämnden. Man kunde avsluta övervakning av 8 personer under 

året, 27 fall av alkoholmissbruk utreddes av nämnden och i 17 fall ansökte nämnden om intagande på 

alkoholistanstalt hos länsstyrelsen. Vid årets slut fanns 8 karlstadsbor intagna på anstalt.101 

Nämnden ansåg att den fortsatta nedgången av fylleri i staden delvis gick att spåra till den skärpta 

restaurangkontroll från 1943 som fortsatte under detta år. Dock ansågs inte kontrollerna inte ha skett i 

samma utsträckning detta år, något som nämnden anser till viss del kunde förklara den ökning av 

fylleriförseelser som skedde under årets sista kvartal.102 

Då man fortsatt såg användningen av alternativa berusningsmedel så som rödsprit och hårvatten som 

en del av fylleriet i staden ansåg man det önskvärt att försäljare av dessa varor ökade sin försiktighet för 

att på så vis inte dessa varor skulle hamna i alkoholisters händer. Man hoppades att en ökad försiktighet 

skulle resultera i en minskning av fylleriet hos de som inte hade tillgång till pilsnerdricka eller 

motbokssprit.103 

 Nio sammanträden skedde 1945 och återigen var ordföranden delaktig i besiktningen av 

utskänkningslokaler. Detta år ansökte nämnden om 8 fall för intagning på alkoholistanstalt där 7 stycken 
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fick bifall och vid årsskiftet 1945–1946 fanns 6 karlstadsbor intagna på anstalt. Under året delades 56 

varningar (hjälpåtgärder) ut.104 

Man etablerade under året samarbete med stadens kriminalpolis för att bekämpa handel med illegal 

sprit. Detta ledde till att en del spritlangare kunde ertappas vilket gav nämnden en förhoppning att 

nykterhetstillståndet skulle förbättras som resultat av detta.105 

Nämndens arbete med försäljare av rödsprit verkade under året ha gett resultat då rödspriten inte 

förekom som berusningsmedel i samma mängd som innan, däremot kunde de se en ökning av hår- och 

rakvatten som berusningsmedel i stället. Ovan nämnda samarbete med polisen gav ett visst resultat detta 

år då man lyckades ertappa flertalet langare av hår- och rakvatten under året, något som man hoppades 

skulle resultera i att försäljning av dessa varor som berusningsmedel skulle minska framöver.106 

Nämnden beskriver detta år hur deras eftervårdande verksamhet verkar ha gett resultat då väldigt få 

sedan tidigare intagna behövt återintas på anstalt under året. De ansåg att ansvarskänslan och allvaret ökat 

hos de individer som vårdats av anstalterna och nämnden, detta kombinerat med nämndens 

övervakningsarbete beskrevs som lyckat. Detta kombinerat med ändrade vårdformer som väntades ansåg 

nämnden finna förhoppning om ett förbättrat nykterhetstillstånd i staden. Familjevård sågs som ett 

välbehövligt komplement till anstaltsvården. Under året fick även nämnden anslag för att köpa in julgåvor 

till de som tvingades tillbringa julhelgen på alkoholistanstalt, något som resulterade i en stor tacksamhet 

från internerna. Denna åtgärd gjordes med förhoppningen om en förbättrad kontakt mellan nämnd och 

intern som resultat. Man ansåg att en humanitär och mänsklig åtgärd kunde ge ett minst lika gott resultat 

som enbart internering på anstalt.107 

Nämnden ansåg att en ökad propaganda och en sakligt framförd upplysningsverksamhet var en 

åtgärd som kunde resultera i ett förbättrat nykterhetstillstånd, framför allt hos ungdomen.108 

Nämndens åtgärder angående försäljning av pilsnerdricka klass II de föregående ansågs ha gett goda 

resultat, där framförallt Kafébolagets övertagande och goda hantering av majoriteten av försäljningen 

beskrevs som avgörande.109 

Undersökningsperiodens sjätte år, 1946, hölls 10 sammanträden av nykterhetsnämnden. Nämnden 

ansökte om 6 fall av intagning på anstalt under året och vid årets slut fanns 10 karlstadsbor internerade. 

68 varningar (hjälpåtgärder) meddelades av nämnden.110 

Precis som tidigare år etablerades ett samarbete med polisen efter att ett antal fall av handel med 

illegal sprit behandlats, detta gjordes för att försöka råda bot på försäljningen av illegal sprit.111 
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Resultaten av tidigare års skärpta restaurangkontroll var inte lika lovande under året, nämnden 

beskrev hur salongsuperiet tagit över från gatufylleriet i staden samt att ungdomsfylleriet var påtagligt på 

stadens restauranger. En åtgärd för att få bukt på detta menade nämnden var ett utökat utbud av spritfria 

nöjeslokaler, problemet låg enligt nämnden i bristen på dessa. Man hoppades att nybyggda Folkets Hus 

skulle resultera i en förbättring på denna punkt.112 

Nämnden tvingades under året ingripa mot en rad alkoholiserade hustrumisshandlare, i de fall där 

minderåriga barn funnits i hushållet överläts utredningarna till barnavårdsnämnden. Man nämner ingen 

direkt åtgärd eller tidigare åtgärder som kunnat resultera i en förbättring på detta område dock.113 

Överlåtelse av motbokssprit nämndes återigen som problematisk och nämnden beskrev hur både de 

och polisen stod maktlösa inför detta. Nämnden menade att de restriktionsbestämmelser som gällde 

faktiskt fyllde sin funktion att stoppa alkoholister från att få tag i berusningsmedel. Nämnden ansåg att ett 

åtminstone tillfälligt hävande av en del av dessa bestämmelser kunde vara värda att pröva för att 

förhoppningsvis se ett bättre resultat.114 

Årsredovisningen beskrev hur alla möjligheter att bekämpa alkoholmissbruket med hjälp av 

upplysning inte utnyttjats under året och att det saknades en slagkraftig propagandaverksamhet. En åtgärd 

som presenteras är att de olika nykterhetsorganisationerna tog sig an det klientel som var i störst behov av 

upplysning och uppfostran för att på så vis ge den stora allmänheten kännedom om farorna med 

alkoholen.115 

Hår- och rakvatten som berusningsmedel var inte lika framträdande under året, ett resultat av 

nämndens och polisens gemensamma åtgärder kring försäljning av dessa varor.116 

Under 1947 ansåg nykterhetsnämnden att den mest nödvändiga åtgärden för att få bukt på 

överlåtelser av motbokssprit var en ökning av polisens medel för en skärpt kamp mot detta. En åtgärd som 

nämns specifikt är att avslöja och lagföra langare av motbokssprit så kunde man åtminstone tillfälligt få 

till en förbättring på detta område. Ett annat av stadens största problem i nykterhetssynpunkt var 

ungdomsfylleriet med restaurangsprit, för att åtgärda detta föreslog nämnden ett återupptagande av de, 

med Systembolaget gemensamma, restaurangkontroller som tidigare under årtiondet gett positiva 

resultat.117 

En av tidigare års åtgärder som ansågs ha haft goda resultat var det samarbete som fanns mellan 

nämnden och stadens Kafébolag, vilka stod för majoriteten av pilsnerförsäljningen. Detta goda samarbete 

var, enligt nykterhetsnämnden, en av anledningarna till att pilsnerdrickan inte bidrog till ett försämrat 

nykterhetstillstånd i staden.118 

 
112 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 3. 
113 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 3–4. 
114 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 4. 
115 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 5. 
116 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1946, s. 5. 
117 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1947, s. 4. 
118 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1947, s. 4. 
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År 1950 sammanställdes broschyren ”Svarta Boken” av tidningsurklipp av trafikolyckor orsakade 

av rattfylleri under ett år av nykterhetsnämnden, för att sedan delas ut till rattfyllerister som ansökte om 

sina körkort tillbaka. Foldern ”Tänk efter” utgiven av Sveriges nykterhetssällskaps representantförsamling 

delades ut till alkoholmissbrukare, med fokus på ungdomsfyllerister, som för första gången anmäldes till 

nämnden.119  

Samarbeten med polis, andra myndigheter och Systembolaget resulterade i att en rad 

alkoholmissbrukare kom till nämndens kännedom. Även undersökningar kring ungdomsfyllerister gjordes 

efter de första fylleriförseelserna i ett försök att få kontroll över den problematiken.120 

Under året behandlade nämnden 19 personer med preparatet abstinyl vilket i 9 av fallen gav goda 

resultat medan resterande återföll i missbruk. Resultatet ansågs dock som positivt då de behandlade var 

grava alkoholmissbrukare.121 

Man kan under åren 1941–1950 urskilja en rad åtgärder samt vilka resultat de gav enligt 

nykterhetsnämnden. Allt från varningar, internering både frivilligt och via tvång, kontroll av 

utskänkningsställen och restauranger samt samarbeten med polis, andra myndigheter och försäljare av 

alkoholhaltiga drycker. 

Nykterhetsnämndens årsredovisningar presenterar kortfattat under hela undersökningsperioden 

vilken typ av arbete de bedrivit, allt från förebyggande åtgärder till uppföljning av tidigare initiativ samt 

vid samarbete med polis och andra myndigheter beskrivs.  

En av de åtgärder som under perioden ansågs ha gett goda resultat var de kontroller av restauranger 

och utskänkningsställen för att se till så att de inte serverade individer som enligt nämnden inte fick 

serveras, dessa kontroller gjordes i samarbete med dessa restauranger och utskänkningsställen. 

Andra åtgärder som förekom under hela undersökningsperioden var internering samt övervakning 

av individer med alkoholproblem, dessa åtgärder beskrevs inte särskilt utförligt och resultaten av dem 

presenterades inte i någon större utsträckning, varken positiva eller negativa. 

En åtgärd som ansågs kunna ge relativt goda resultat men där det samtidigt fanns ett behov av ökade 

resurser var samarbetet med polisen för att få stopp på handel med illegal sprit och olaga överlåtelse av 

motbokssprit. För att få bukt på denna problematik ansåg nykterhetsnämnden att större resurser till polisen 

hade kunnat innebära bättre resultat i att minska denna handel. Överlag beskrevs en uppgivenhet kring 

bristande resurser och en propaganda- och upplysningsrörelse som inte användes till sin fulla potential 

under hela undersökningsperioden. 

Under undersökningsperiodens sista år, 1950, presenterar nykterhetsnämnden för första gången mer 

konkreta exempel på sitt arbete med upplysning. Broschyren ”Svarta Boken” sammanställs, med bilder 

från trafikolyckor som orsakats av rattfylleri, och delas sedan ut till de rattfyllerister som ansökte om att 

 
119 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 4. 
120 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 5. 
121 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1950, s. 5. 
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få tillbaka sitt körkort. Även foldern ”Tänk efter” delas ut till alkoholmissbrukare med fokus på 

ungdomsfyllerister och de som anmäldes till nämnden för första gången. Detta år är även första gången 

som behandling med preparatet abstinyl nämns i årsredovisningarna. Nämnden behandlade under året 19 

individer med detta preparat och ansågs vara positivt då hälften av de behandlade kunde ta sig ur sitt 

missbruk. 

2.4 Avslutande analys 

Resultatet kommer i detta stycke att analyseras med hjälp av Lundquists struktur- och aktörmodell. De två 

första forskningsfrågorna kommer att analyseras utifrån de två första strömmarna, socialisation och 

information, medan den tredje och sista forskningsfråga n kommer att analyseras utifrån de två sista 

strömmarna, information och restriktioner. 

Hur beskrevs supandet som ett samhällsproblem under undersökningsperioden? 

Om man utgår från nykterhetsnämndens årsredovisningar så är svaret ja, supandet i Karlstad sågs av 

nykterhetsnämnden som ett samhällsproblem. Detta problem var inte unikt för Karlstad utan som den 

tidigare forskningen visar så var svenskarnas relation till alkohol problematisk under början av 1900-talet. 

Problematiken ansågs ha flera grunder men en av dessa går att finna med hjälp av Lundquists struktur- 

och aktörmodell. Denna teori handlar om hur strukturer skapas och knyts samman för att vägleda och 

hantera aktörer så som enskilda individer eller grupper. En av de tre strömmarna i Lundquists modell, 

socialisation, vilken formar individers får och vill vilka i sin tur påverkar hans kan och får vi som individer 

lära oss hur världen fungerar, vad vi gör och vad vi borde göra. Som individer socialiseras vi in i grupper, 

organisationer och samhället, en socialisering som sker ett antal gånger under en livstid.122 Utgår man från 

denna modell kan man i Karlstad ana utifrån nykterhetsnämndens årsredovisningar att de individer som 

var en del av fylleriproblematiken genom socialisation format ett får och vill som i sin tur påverkat deras 

kan relaterat till alkohol som inte främjar nykterhet. Man kan i flera årsredovisningar finna en oro hos 

nykterhetsnämnden angående hur villigt folk säljer vidare sin motbokssprit eller ungdomsfylleriet och 

dess syn på vad de får, vill och kan göra. Just socialisationsströmmen blir viktig för nykterhetsnämnden, 

supandet sågs som ett samhällsproblem och för att hantera det behövde karlstadsborna med hjälp av 

nykterhetsnämnden socialiseras och formas för att ändra sitt får, vill och kan. 

Även den problematik med individer som besöker staden för arbete eller nöje för att sedan begå 

fylleriförseelser går att koppla till individernas får, vill och kan. De individer som besöker staden för att 

besöka spritrestauranger eller andra nöjesplatser hade en tendens att få i sig lite för mycket av det goda 

vilket tyder på en åsikt att de får och vill förlusta sig när de väl tagit sig till Karlstad, något som resulterar 

i för mycket alkohol och misskötsel. 

 
122 Lundquist (1984) s. 10. 
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Nykterhetsnämndens roll i att skapa och upprätthålla strukturer låg i att försöka ändra 

karlstadsbornas får och vill och på så vis deras kan. 

Även den andra strömmen i Lundquists modell, information, kan användas för att förstå en del av 

problematiken. Ungdomsfylleriet var som nämnts ovan problematiskt och nämnden beskrev i en av sina 

årsredovisningar hur deras propaganda och upplysningsverksamhet som bedrevs bland ungdomen inte 

medförde någon förbättring.123 Information kan ha olika egenskaper beroende på hur fullständig och 

korrekt den är menar Lundquist, man kan därför anta att den information som nämnden försökt formulera 

inte varit tillräcklig för att påverka ungdomars åsikt om vad de kan göra vilket i sin tur då inte påverkat 

deras får och vill i relation till alkohol.124  

Man kan således finna att supandet sågs av nykterhetsnämnden som problematiskt i Karlstad mellan 

åren 1941–1950. Problematiken grundade sig i de sociala strukturer som verkade finnas i staden relaterat 

till alkohol där man ansåg sig få och vilja ta sig ett rus. Kontroll över dessa strukturer ligger till stor del 

utanför nykterhetsnämndens kontroll då de till stor del handlar om hur individer socialiserats och formats 

under ett helt liv. En oro kring detta lyser igenom i årsredovisningarna i form av en uppgivenhet kring 

problematiken med att nå fram till och hjälpa de som missbrukar in på rätt väg. En del i att supandet ses 

som ett samhällsproblem grundar sig i bristen av fungerande samhällsstrukturer i staden som motverkar 

supandet. Även en bristfällig propaganda- och upplysningsverksamhet gjorde supandet än mer 

problematiskt då dessa strukturer inte verkade vara på plats för att hantera problemet med supande i staden. 

Supandet och de problem som följde i dess fotspår var inte unikt för Karlstad utan tidigare forskning visar 

att svenskarnas relation till alkohol var problematisk under 1800- och 1900-talet. Svenskarna relation till 

alkohol hade under flera generationer formats på ett osunt vis, något som är tydligt även i Karlstad. De 

olika restriktionerna, nya alkohollagarna och de olika nykterhetsorganen verkar dock inte ha lyckats forma 

svenskarnas syn på och relation till alkohol på ett positivt sätt. 

De huvudsakliga orsakerna till supandet och andra förseelser kopplade till alkohol 

I sina årsredovisningar mellan åren 1941–1950 nämner nykterhetsnämnden en, enligt dem, rad olika 

orsaker till supandet i Karlstad. Återigen kommer Lundquists struktur- och aktörmodell användas för att 

analysera orsakerna.  

Den första strömmen, socialisation, går att koppla till några av de tidigare presenterade orsakerna. 

Att överlåtelse av motbokssprit var en av de tydligaste orsakerna till supandet gör nämnden tydlig i sina 

årsredovisningar. Som ovan nämnt så visar detta på att individer som överlåter sin motbokssprit till andra 

har ett får och vill vilka påverka deras kan, man kan tydligt se att de som gör detta ansåg att de får och vill 

överlåta sin motbokssprit och på så vis kan de göra det. Här kan man ana att de individer som begår dessa 

förseelser befinner sig i en sådan social eller samhällelig omgivning där detta beteende anses acceptabelt, 

 
123 Nykterhetsnämnden 1916–1970, B 1:1, 1943, s. 8. 
124 Lundquist (1984) s. 11. 
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de har socialiserats till att det är okej att sälja vidare sin alkohol helt enkelt. Det är tydligt att det har 

saknats sociala strukturer som formar invånarnas syn på att överlåta motbokssprit till något negativt. 

Även ungdomsfylleriet går att analysera utifrån socialisation. Nämnden nämner en rad olika orsaker 

till ungdomsfylleriet, allt från undermåliga bostäder, brist på nyktra nöjeslokaler till ett bristande intresse 

för ideellt föreningsarbete, vilka bidrar till att ungdomen spenderar sin tid på utskänkningsställen och 

restauranger. Återigen kan man se att dessa ungdomar växt upp och rört sig i grupper som kretsar kring 

alkohol och supande. Ungdomsfylleristerna har ett får och ett vill som påverkar deras kan, det är i deras 

kretsar inte konstigt att på veckosluten få och vilja förlusta sig med alkohol på diverse lokaler vilket leder 

till att de anser sig kunna göra detta.  

Ytterligare en orsak som nykterhetsnämnden beskriver är de individer som inte bor i staden men 

som vid besök eller genomresa väljer att förlusta med alkohol. Denna orsak beskrivs utifrån socialisation 

i avsnittet innan.  

Utöver socialisation så är även informationsströmmen användbar för att analysera de orsaker som 

nämnden beskriver. När det kommer till ungdomsfylleriet så beskrivs propaganda och 

upplysningsrörelsens från nämndens sida som allt annat än användbar. I detta fall kan man ana att en 

bristande kommunikation av information till allmänheten angående alkohol och missbruk bidrar till att 

man inte nådde fram med sitt budskap. Om inte nämnden nådde fram med information var det svårt att 

påverka de individer som var en del av orsakerna till supandet. En tydligare och mer slagkraftig 

information och upplysning kring farorna med alkoholmissbruk hade kunnat ha en stor påverkan på 

supandet i staden.  

Nykterhetsnämndens arbete, deras åtgärder och resultat 

Under hela årtiondet genomfördes en rad olika åtgärder, allt från varningar, internering på 

alkoholistanstalt, kontroll av utskänkningsställen och restauranger, utdelande av information om de 

individer som ej fick införskaffa alkohol till försäljare, samarbete med polis och andra myndigheter med 

mera.  

Nämndens åtgärder med varningar och inställande inför nämnden vid fylleriförseelser, information 

till försäljare och restauranger, samtal med ungdomsfyllerister samt de broschyrer och foldrar som nämns 

i slutet av årtiondet går alla in under den andra strömmen, information. Dessa åtgärder gjordes för att ge 

allmänheten och då framför allt fyllerister i synnerhet en ökad förståelse för vad som händer när 

fylleriförseelser begås samt farorna med alkoholmissbruk. Dessa åtgärder användes för att 

förhoppningsvis kunna påverka aktörernas kan genom att ge dem en förståelse och kunskap om deras 

omgivning.125 Förhoppningen var att detta skulle leda till att karlstadsborna skulle få en ny bild av den 

verklighet de levde i och att deras värderingar kopplade till alkohol skulle omprövas och leda till en 

 
125 Lundquist (1984) s. 11. 
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förändring i deras handlingsmönster. En ökad förståelse för konsekvenserna av fylleri och riskerna med 

alkoholmissbruk. 

De mer restriktiva åtgärder så som att dela ut information om individer som ej fick inhandla alkohol 

till försäljare och restauranger, indragande av serveringstillstånd, restaurangkontroller och internering av 

alkoholister användes alla för att hindra fyllerister från att få tag i och förlusta sig i alkohol. I Lundquists 

modell beskrivs restriktioner som något som hindrar aktören från att fatta vissa beslut, vidta vissa åtgärder 

eller uppnå vissa effekter.126 Men utöver dessa mer fysiska restriktioner gjordes åtgärder baserade på 

normer. Lundquist beskriver dessa normstrukturer som restriktioner då aktörerna uppfattar vissa beslut 

eller handlingar som oetiska eller otillåtna och på så vis anpassar sig till normen i fruktan för sanktioner.127 

Nämndens försök till informativa åtgärder via propaganda, upplysning och utbildning är exempel på detta, 

där försök till socialisering via upplysning av fylleristerna gjordes med förhoppning att de skulle ge olika 

normer kopplat till alkohol att förhålla sig till.  

Vilka resultat ansåg nämnden att detta gav? Utifrån årsredovisningarna kan man se en viss 

uppgivenhet hos nämnden angående supandet och de olika åtgärdernas inverkan på nykterhetstillståndet. 

De åtgärder som ansågs effektiva var nämndens kontroller av utskänkningsställen och restauranger, även 

de mer humanitära och vårdande åtgärder mot de fyllerister som var under övervakning eller internerade 

ansågs ge relativt positiva resultat. Utöver dessa så kan man finna en stor oro angående problemet med 

ungdomsfylleriet och hur det skulle åtgärdas, den bristfälliga propaganda och upplysningsverksamheten 

sågs inte heller ge allt för stora resultat. Fylleriet som begicks av de individer som inte var hemmahörande 

i Karlstad var ett problem där nämnden inte fann några direkta åtgärder, detta resulterar i att under stora 

delar av perioden var detta ett problem för nykterhetsläget i Karlstad.  

Nykterhetsnämnden kommer däremot med en rad förslag på åtgärder och restriktioner som hade 

kunnat innebära goda resultat för nykterhetstillståndet i staden. Man kan här finna en vision hos nämnden 

där restriktiva åtgärder ses som den huvudsakliga lösningen för att få bukt på fylleriproblematiken. Under 

undersökningsperioden kan man finna en rad nya strukturer som tillkommer i form av nya åtgärder och 

krafttag mot de huvudsakliga problemområdena kopplat till supandet. Allt från utökade kontroller av de 

som säljer alkohol för att stoppa försäljning till de individer som inte ansågs få köpa alkohol till samarbeten 

med restauranger, försäljare, Systembolaget och polisen. Just samarbetet med kriminalpolisen är ett 

exempel på hur restriktiva strukturer knyts samman vilket innebar att greppet hårdnade i arbetet med att 

få stopp på till exempel den olaga handeln. 

Under hela undersökningsperioden beskriver nykterhetsnämnden hur deras propaganda- och 

upplysningsverksamhet antingen inte fungerat så väl som de hoppades på eller inte användes tillräckligt 

effektivt för att hantera supandet i staden. Nykterhetsnämnden ansåg att upplysning och propaganda var 

användbart för att påverka karlstadsbornas socialisation och på så vis få till en förändring i deras syn på 

 
126 Lundquist (1984) s. 11–12. 
127 Lundquist (1984) s. 11–12. 
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supandet, samtidigt så beskrev de hur dessa åtgärder inte gav några direkta resultat vilket får ses som 

intressant. Var det så att nykterhetsnämnden hade en övertro på informationens förmåga att påverka eller 

hade de helt enkelt inte resurser och kunskap nog för att använda sig av information på ett effektivt sätt?  
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3. Avslutande diskussion 

3.1 Slutsatser 

Syftet med den här uppsatsen har varit att med hjälp av årsredovisningar från Karlstads nykterhetsnämnd 

analysera hur nykterhetsnämnden såg på supandet som ett samhällsproblem i Karlstad under åren 1941–

1950. Ett mer preciserat syfte har varit att undersöka hur nykterhetsnämnden såg på supandet som 

problem, vilka orsaker nykterhetsnämnden ansåg ligga bakom supandet samt vilka motåtgärder som 

gjordes för att få bukt med supandet och vilka resultat de ansåg att de fick av dessa. I min mening har 

uppsatsen besvarat samtliga forskningsfrågor och syftet uppfyllts.  

Nykterhetsnämnden beskrev supandet som ett vida spritt problem i Karlstad under perioden som 

undersöktes och de gav en rad förklaringar till varför detta problem existerade. Allt från problem att 

hantera och nå fram till ungdomsfyllerister eller att Karlstad var en genomfartsstad som besöktes av icke 

hemmahörande i Karlstad som under sin vistelse söp och bidrog till ett försämrat nykterhetstillstånd samt 

problematiken med att stoppa den olaga handeln med motbokssprit togs upp i nämndens årsredovisningar 

för att beskriva den problematik man hade med supandet i staden. Det var framför allt svårigheten med att 

kontrollera och få bukt på dessa problem som gjorde att nykterhetsläget inte ansågs positivt i staden. 

Frågeställningen om vad orsaken till supandet och förseelser relaterat till alkohol besvaras även den 

på ett tydligt vis. Användandet av rödsprit samt hår- och rakvatten som substitut till andra berusningsmedel 

tillsammans med olaga överlåtelse av motbokssprit var några av orsakerna till att supandet kunde fortgå 

även hos dem som inte hade möjlighet att införskaffa laglig alkohol. Utöver att de som missbrukade 

alkoholen kunde införskaffa berusningsmedel på andra håll så sågs, som ovan nämnt, fylleriförseelser av 

individer som inte var bosatta i Karlstad som en av orsakerna till ett allt annat än positiv nykterhetstillstånd 

i staden. Ungdomsfylleriet var som man kan se en stor bidragande orsak till att nykterhetstillståndet i 

staden inte ansågs positivt, nykterhetsnämnden lade fram en rad orsaker till denna problematik. Dels var 

det bristen på människovärdiga bostäder samt lämpliga och spritfria lokaler som drev ungdomarna till 

stadens restauranger där de fick tillgång till alkohol, detta kombinerat med en propaganda- och 

upplysningsverksamhet som hade svårt att nå fram till ungdomarna bidrog till ett ökat supande hos denna 

grupp. 

Den tredje och sista frågeställningen fokuserade på nykterhetsnämndens arbete, motåtgärder samt 

vad dessa ansågs ge för resultat. Nämnden presenterar under hela undersökningsperioden hur de arbetat 

med förebyggande åtgärder, uppföljning av tidigare initiativ samt samarbeten med polis och 

Systembolaget för att påverka nykterhetstillståndet i positiv riktning. Allt från kontroller av och samarbete 

med restauranger och utskänkningsställen, övervakning och internering av de som missbrukar alkohol till 

samarbeten med polisen för att få stopp på den olaga handeln med motbokssprit och andra 

berusningsmedel. De ansåg sig få relativt goda resultat av kontroller på stadens restauranger men sämre 
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framgång med att till exempel stoppa den olaga handeln. Bristen på resurser samt en propagandarörelse 

som inte använts fullt ut var några av orsakerna till att resultaten inte var så positiva som man önskade. 

Att supandet var ett samhällsproblem var tydligt i Karlstad under perioden som undersöks. Man kan 

med hjälp av Lundquists aktör- och strukturmodell finna förklaringar till varför det såg ut som det gjorde. 

De strukturer som fanns i staden var inte tillräckliga för att forma stadens invånare socialt till 

nykterhetssträvande individer. Majoriteten av de problem som nämns grundar sig i individer som formats 

till att anse det acceptabelt att supa, missköta sig och även på olaglig väg sälja och införskaffa alkohol. 

Den information som förmedlar de sociala strukturerna har i många fall haft motsatt effekt än vad som 

varit tanken. Genom att få en förståelse för vad man fick och inte fick göra kopplat till alkohol har i många 

fall lett till att individer hittat nya sätt att få tag i alkohol och på så vis fortsätta sitt missbruk. Den av de 

tre strömmarna som Lundquist beskriver som varit tydligast i arbetet med att hantera supandet i staden har 

varit restriktionsströmmen. Nykterhetsnämnden tillsammans med försäljare och polisen har med hjälp av 

en rad olika åtgärder och fysiska restriktioner sett strukturer tillkomma och knytas samman för att på så 

vis ta ett hårdare grepp mot supandet. Dessa restriktioner har fungerat för att hindra individer från att ta 

vissa beslut, vidta vissa åtgärder och på så vis uppnå vissa effekter.  

3.2 Diskussion 

Den tidigare forskningen som ligger till grund för denna undersökning lägger stor vikt vid den politiska 

utvecklingen kopplat till alkoholen under 1800- och 1900-tal, de nykterhetsrörelser som växer fram under 

perioden och supandet som samhällsproblem. Johanssons forskning har gett en översiktlig bild av 

alkoholpolitiken, hur lagar och restriktioner utvecklats och nykterhetsrörelsens framväxt som svar på en 

problematisk relation mellan svenskarna och alkoholen. Detta har gett en tydlig bild av hur man såg på 

supandet som ett samhällsproblem och hur man gick till väga för att hantera det på nationell nivå. 

Både Horgbys och Knobblocks forskning har även den gett en översiktlig bild av supandet som 

samhällsproblem och hur man försökt hantera det. Deras verk har visat hur individkontroll och 

restriktioner använts för att få bukt på supandet, något som går att finna i denna undersökning också.  

Min uppsats, Busarnas stad, har i sin tur visat hur anmälda fylleriförseelser ökade drastiskt och 

ständigt var med i toppen av anmälda brott i Karlstad under åren 1926–1946 vilket visar på en problematik 

kopplat till supande i Karlstad under 1900-talets första hälft, något denna undersökning bekräftar. 

Det som till stor del saknas eller som bäst nämns i förbifarten i den tidigare forskningen är de 

kommunala nykterhetsnämndernas arbete runt om i landet under perioden. Johansson beskriver kortfattat 

att nykterhetsnämndernas roll växte under 1900-talet och en stor skillnad i de olika nämndernas 

verksamheter, men går inte in djupare än så. Man kan däremot finna en tydlig koppling mellan den tidigare 

forskningen och denna undersökning oavsett om det handlar om statens arbete för att hantera supandet, de 

restriktioner som tillsätts och lagar som stiftas eller det arbete som Karlstads nykterhetsnämnd utförde 

under perioden 1941–1950 och det är en problematisk relation mellan svenskarna och alkoholen och 
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supandet som samhällsproblem. Den tidigare forskningen beskriver på ett tydligt sätt de strukturer, kopplat 

till alkohol och supandet, som växer fram under 1800- och 1900-talet precis som denna undersökning 

visar på liknande strukturer som existerar eller växer fram på en mer lokal nivå för att handskas med 

supandet.  

3.3 Kritisk diskussion av undersökningens upplägg 

Undersökningens metod har fungerat väl för att analysera källmaterialet då den har gjort det möjligt att 

tydligt sortera och reducera materialet utifrån de forskningsfrågor som använts för att besvara uppsatsens 

syfte. Dock bör det nämnas att använda en kvalitativ metod på ett material som i vissa avseenden passat 

bättre för en kvantitativ undersökning har i vissa fall gjort att stora delar av materialet sorterats bort, i 

många av årsredovisningarna har nästan hälften av materialet varit statistik över fylleriförseelser. Hade 

man istället valt en kvantitativ metod för att analysera samma material baserat på den statistik som fanns 

att tillgå hade kanske ett tydligare och mer strukturerat resultat kunnat presenteras i slutändan. Att 

årsredovisningarna inte var allt för utförliga bidrog till att det i vissa avseenden var problematiskt att få en 

tillräckligt tydlig helhetsbild och undersökningen hade eventuellt gynnats av ett kompletterande 

källmaterial bestående av till exempel mediala uttalanden från nykterhetsnämnden eller liknande att 

jämföra med. Man kan dock argumentera för att en kvalitativ metod är att föredra för att få en större 

förståelse och inblick i nykterhetsnämndens syn på supandet, orsakernas bakom det samt vilka åtgärder 

som gjordes och vilka resultat de gav. 

3.4 Förslag på vidare forskning 

I och med att materialet innehåller relativt mycket statistisk information hade vidare forskning kunna vara 

en kvantitativ studie av nykterhetsnämndens arbete kring supandet och det samhällsproblem det var i 

Karlstad under åren 1941–1950. Hur många fyllerister hanterades av nykterhetsnämnden, vilka åtgärder 

gjordes och i hur stor utsträckning samt hur såg utvecklingen av supandet ut är några exempel på 

undersökningar som kan göras på detta område. 
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